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Na XIV sesji Rady Miejskiej w dniu 29 września 2011 roku 
odbyła się uroczystość wręczenia stypendiów z Lokalnego 
Programu Stypendialnego „Korab”. 

Członkini Kapituły LPS Ewa Rzepecka poinformowała Radę 
o realizowanym programie „Korab”, który rozdysponował dotych-
czas 112 stypendiów na łączną kwotę 118 tysięcy złotych. Wsparcie 
przeznaczone jest dla staszowskich uczniów, uczęszczających 
do gimnazjów i szkół ponadgimnazjalnych, jednostopniowych koń-
czących się maturą, którzy osiągają wysokie wyniki w nauce, sporcie, 
lub są utalentowani artystycznie, a jednocześnie wykazują się dużą 
aktywnością na rzecz szkoły, miasta czy środowiska, w którym żyją. 
W ostatniej edycji zostały rozdysponowane stypendia w wysokości 
od 1000 zł  do 2000 zł rocznie, wypłacane w miesięcznych ratach. 
Fundusz funkcjonuje w ramach Fundacji VIVE Serce Dzieciom, przy 
wsparciu Urzędu Miasta i Gminy w Staszowie, Banku Spółdzielczego 
w Staszowie oraz prywatnych darczyńców.

Porządek obrad XIV Sesja Rady Miejskiej w Staszowie został 
przyjęty jednogłośnie, po odrzuceniu, stosunkiem głosów 4 za, 13 

przeciw i 4 wstrzymujących się wniosku, radnego Czesława Macieja 
Dyla o rozszerzenie porządku obrad o rozpatrzenie kolejnej skargi 
na Burmistrza Staszowa.

Radni podjęli uchwały w sprawach
a) wprowadzenia zmian w budżecie Miasta i Gminy Staszów na 2011 

rok. Uchwała została podjęta jednogłośnie. Wśród zmian w uchwale 
znalazło się m.in. zwiększenie o 150 tys. złotych na zakup samo-
chodu pożarniczego dla OSP w Wiązownicy Dużej.  Za pozyskanie 
środków, z Zarządu Głównego OSP w imieniu strażaków z gminy 
Staszów, podziękował Burmistrzowi - przewodniczący Rady 
Miejskiej w Staszowie Kryspin Bednarczyk. 

b) Zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Miasta i Gminy 
Staszów na lata 2011-2019. 

c )zmiany do Uchwały Nr VIII/54/11 Rady Miejskiej w Staszowie z dnia 
29 marca 2011 roku w sprawie opłat za świadczenia  przekraczające 
bezpłatne podstawy programowe przedszkoli prowadzonych przez 
Gminę Staszów. Celem podjętej uchwały było obniżenie ponoszonych 
przez rodziców opłat za opiekę przedszkolną nad dziećmi.
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d) wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości gruntowej. Działka 
została zakupiona w celu wybudowania świetlicy wiejskiej w Gaju 
Koniemłockim. 

e) zamiany nieruchomości gruntowych. Rada wyraziła zgodę na 
zamianę działek w celu uzyskania gruntu pod infrastrukturę 
techniczną na na osiedlu Małopolskim.

f) udzielenia przez Gminę Staszów pomocy finansowej Powiatowi 
Staszowskiemu przy przebudowie dróg powiatowych na terenie 
Powiatu Staszowskiego w ramach  NPPDL w 2012 roku - Etap II 
Bezpieczeństwo - Dostępność Rozwój. Gmina wesprze przebudowę 
drogi w Grzybowie. Łączny koszt inwestycji wyniesie ok 464 tys. 
zł, w tym udział gminy Staszów 35%, tj ok. 160 tys. zł.

g) udzielenia Województwu Świętokrzyskiemu - Świętokrzyskiemu 
Zarządowi Dróg Wojewódzkich w Kielcach pomocy rzeczowej na 
opracowanie dokumentacji projektowo – kosztorysowej. Gmina 
Staszów wykona na rzecz ŚZDW dokumentację projektowo-kosz-
torysową na budowę chodnika dla pieszych od ul. Oględowskiej 
do skrzyżowania z drogą powiatową do miejscowości Oględów, 
a także od skrzyżo-
wania ul. 11-go listo-
p a d a  z  obwo d n ic ą 
południowa do zjazdu 
z drogi wojewódzkiej 
do drogi nad  jezioro 
Golejów. Szacunkowa 
wartość zadania wynosi 
60 tys. zł.

h)udzielenia Wojewódz-
twu Świętokrzyskiemu 
- Świętokrzyskiemu 
Zarządowi Dróg Woje-
wódzkich w Kielcach 
pomocy rzeczowej na 
opracowanie doku-
mentacji projektowo 
- kosztorysowej w 2012 
roku. Gmina Staszów wykona na rzecz ŚZDW dokumentację 
projektowo-kosztorysową na budowę oświetlenia ciągu pieszo-
rowerowego wzdłuż Obwodnicy Południowej oraz chodnika 
w Sielcu. Szacunkowa wartość zadania wynosi odpowiednio 60 
tys. zł i 30 tys. zł.

i)użyczenia środka trwałego w postaci aparatu EEG dla Samo-
dzielnego Publicznego Zespołu Zakładów Opieki Zdrowotnej 
w Staszowie. Rada Miejska odniosła się do wniosku przekazanego 
i pozytywnie zaopiniowanego przez Radę Społeczną MGSPZOZ 
i wyraziła zgodę na wypożyczenie dla SPZZOZ w Staszowie 
aparatu EEG.

Rada Miejska zajęła się także rozpatrzeniem 14 skarg na burmi-

strza Miasta i Gminy Staszów złożonych przez radnego Rady Powiatu 
Andrzeja Iskrę. Rada Miejska podjęła decyzję o rozpoznaniu sprawy 
nie przez poszczególne komisje, ale przez całą Radę. Na wniosek 
przewodniczącego Rady Miejskiej do zarzutów odniósł się burmistrz 
Staszowa. Nad skargami odbyła się żywa dyskusja, w które, prze-
ważało zdanie o zupełnym braku zasadności. Niektórzy w ostrym 
tonie wskazywali, że złożone skargi pana Andrzeja Iskry dotyczyły 
jego własnej osoby, wskazując, że dotyczyły zagadnień poprzedniej 
kadencji, lub są bezpośrednio związane z niezabezpieczeniem środ-
ków w planowanym wówczas budżecie. Wśród skarg znalazła się 
taka, w której obecnemu burmistrzowi zarzucono brak odwodnienia 
boiska Orlik 2012, a które zostało wadliwie wykonane za czasów, 
kiedy burmistrzem był skarżący Andrzej Iskra.

W trakcie rozpatrywania skarg na sesję dotarli członek Zarządu 
woj. świętokrzyskiego Kazimierz Kotowski, a także starosta 
staszowski Andrzej Kruzel oraz wicestarosta Michał Skotnicki. 
Przedstawiciel samorządu wojewódzkiego podziękował Radzie 
Miejskiej za dobrą współpracę, w realizacji inwestycji i pozyskiwaniu 

środków zewnętrznych. 
Tuż przed końcem sesji 
w dość ostrych słowach 
odniósł się do sprawy 
skarg starosta staszowski 
Andrzej Kruzel. Infor-
mując Radę, że podobny 
„zestaw” zażaleń został 
złożony na działalność 
Zarządu Powiatu, a do 
Zarządu Województwa. 
Wskazał na przepisy, 
które obligują samorząd 
do rozpatrywania takich 
wniosków w terminie 30 
dni, niezależnie od tego, 
jak bardzo kuriozalna 
była skarga. Poruszył 

także polityczny kontekst sprawy. Poinformował także Radę o 
dobrej współpracy pomiędzy Starostwem Powiatowym i Gminą 
Staszów. Na koniec, życzył burmistrzowi i Radzie wiele cierpliwości 
i wytrwałości.

Interpelacje na piśmie złożyli następujący radni dominik Rożek, 
Tomasz otrębski, janusz Rybus oraz Tadeusz Madej.

Tematem XV Sesji Rady Miejskiej w Staszowie, w dniu 4 
października było podjęcie uchwał w sprawie czternastu 
skarg złożonych przez radnego Rady Powiatu andrzeja 

Iskrę na Burmistrza Staszowa. Wszystkie zostały odrzucone 
zdecydowaną większością głosów. Intepelację na piśmie złożył 

W trakcie głosowania
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z SeSjI Rady 
MIejSKIej
Wiodącym tematem obrad sesji Rady Miejskiej w dniu 

29 listopada 2011 roku, były podatki, jakie trzeba 
będzie płacić w przyszłym roku w naszej gminie. 

Przyjęty umiarkowany wzrost stawek opłat jest kompromisem 
pomiędzy trudną sytuacją finansową gminy, a oczekiwaniami 
podatników. 

W sesji wzięła udział między innymi wojewoda świętokrzyski 
Bożentyna Pałka – Koruba oraz Świętokrzyski Komendant Woje-
wódzki Policji generał Mirosław Schossler.

Po przyjęciu porządku obrad oraz podjęciu uchwał w sprawie 
wprowadzenia zmian w budżecie Miasta i Gminy Staszów na 
2011 rok oraz zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Miasta 
i Gminy Staszów na lata 2011-2019 do zebranych zwrócił się bur-
mistrz Staszowa Romuald Garczewski.

„Obowiązkiem Rady jest, aby zadbała o podstawowe potrzeby 
społeczeństwa. Kryzys dopiero teraz dociera do samorządów. 
Jest to pierwszy rok, kiedy zaczynamy odczuwać, że na wszystko 
zaczyna brakować pieniędzy. Zmniejszają się wpływy do budżetu, 
natomiast wydatki rosną” - mówił burmistrz w kontekście uchwala-

nych tego dnia 
podatków. 

„ J e ż e l i 
nawet gmina 
decyduje się 
na obniżenie 
stawek podat-
kow yc h ,  t o 
robi to włas-
nym kosztem 
i podatników. 
W ł a s n y m 
k o s z t e m , 
p o n i e w a ż 
n i e  o s i ą g a 

dochodu do budżetu. Kosztem podatników, ponieważ nie może 
spełnić ich oczekiwań takich, jak: oświetlenie, odśnieżanie, 
sprzątanie czy inwestycje. Mało tego, że nie może sprostać 
wymaganiom mieszkańców, to dodatkowo ponosi jeszcze kary 
w postaci zmniejszenia subwencji wyrównawczej” - tłumaczył 
zaproponowany poziom stawek.

Burmistrz wspomniał również o konieczności spłaty dotych-

czas zaciągniętych zobowiązań, za które w przyszłym roku, za 
same tylko odsetki, trzeba będzie płacić około 2 mln zł rocznie. 

Kolejnym argumentem, który przytoczył, były znaczne pod-
wyżki dla nauczycieli, w tym i w minionym roku, na które państwo 
nie w pełni zagwarantowało pieniądze. 

„Subwencja na zadania oświatowe jest na tym samym poziomie 
co rok temu, a koszty z nimi związane są o 1,5 mln zł większe” 
- mówił burmistrz.

„Chcielibyśmy, by nasza gmina się rozwijała. Żeby mogły 
znaleźć się środki na udziały własne do pozyskiwania pieniędzy” 
- mówił dalej - „Mamy duże zadłużenie i żeby osiągnąć wskaź-
niki zgodne z ustawą o finansach publicznych, jesteśmy zmuszeni 
do drastycznych cięć wydatków bieżących i do zwiększania 
przychodów, a jedynymi przychodami, na który mamy wpływ, 
to są podatki.”

Burmistrz zapowiedział również zmniejszanie kosztów 
w przyszłym roku - „Jesteśmy jedną z tych gmin, które wcześniej 
rozpoczynają proces oszczędzania. Pomimo dotychczasowych 
dużych cięć, w przyszłym roku koszty bieżące gminy Staszów 
będziemy musieli zmniejszyć o około 3 mln zł rocznie.”

Rada jednogłośnie przyjmowała kolejne projekty uchwał 
podatkowych. Na zakończenie Burmistrz podziękował radnym 
za wielogodzinną merytoryczną pracę w komisjach i zrozumienie 
trudnej sytuacji finansowej gminy oraz argumentów, jakimi kiero-
wano się przy pracach nad przyszłorocznymi podatkami.

Tego dnia radni zatwierdzili również taryfy za zbiorowe zaopa-
trzenie w wodę i zbiorowe odprowadzanie ścieków przez Przedsię-
biorstwo Gospodarki Komunalnej i Mieszkaniowej Spółka Gminy 
z o.o. w Staszowie oraz w sprawie dopłaty do opłat za odprowadza-
nie ścieków, która w przyszłym roku wyniesie 2,56 zł.  

Radni uchwalili również „Wieloletni Plan Rozwoju i Moder-
nizacji Urządzeń Wodociągowych i Urządzeń Kanalizacyjnych” 
będących w posiadaniu Przedsiębiorstwa Gospodarki Komunalnej 
i Mieszkaniowej, Spółka Gminy z o.o. Burmistrz Garczewski 
poinformował o najbliższych planach inwestycyjnych PGKiM. 
Będą to przebudowy: 
- magistrali wodociągowej i ujęcia wody dla ul. Opatowskiej, 
- przebudowa magistrali wodociągowej od ul. Opatowskiej do ul. 

Mickiewicza, 
- przebudowa sieci wodociągowej ul. Szkolna - Parkowa, 
- zakup agregatów pompowych, modernizacja ujęć wody,
- rozbudowa kanalizacji na terenach wiejskich. 
Łącznie koszt tych inwestycji ma się zamknąć kwotą 2,2 mln zł.

Ponadto radni podjęli uchwały w sprawie sprzedaży jednej 
i zakupu dwóch nieruchomości gruntowych, jak również przyjęto 
„Wieloletni Program Współpracy Gminy Staszów z organizacjami 
pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi działal-
ność pożytku publicznego na lata 2012-2015”. 

Burmistrz Staszowa Romuald Garczewski składa podziękowania 
za pomoc i współpracę wojewodzie świętokrzyskiemu Bożentynie 
Pałce - Korubie. (Od lewej burmistrz Staszowa Romuald Garczew-
ski, komendant świętokrzyskiej policji nadinsp. Mirosław Schossler, 
wojewoda świętokrzyski Bożentyna Pałka - Koruba, przewodni-
czący Rady Miejskiej Kryspin Bednarczyk)



Radni rady Miejskiej w trakcie głosowania



55(156)/�011

Monitor StaSzowSki

Urząd Miasta i Gminy w Staszowie 
ul. Opatowska 31, 28-200 Staszów

TeLeFoNy: 
 Sekretariat: (015) 864 83 05, (015) 864 20 14
fax: (015) 864 83 04, (015) 864 32 61, 
e-mail: biuro@staszow.pl

Godziny pracy Urzędu: 
poniedziałek: 8:00 - 16:00, wtorek - piątek: 7:00 - 15:00 

Kasa Urzędu czynna w godzinach: 
poniedziałek: 8:00 - 15:00, wtorek - piątek: 7:00 - 14:00 

odbywają się
w Urzędzie Miasta i Gminy w pokoju 121

Dyżury Rady Miejskiej

Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej

Bonifacy Wojciechowski
wtorek: 12.00 – 15.00
piątek 11.00-14.00

Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej

Beata Gajek - dyl

czwartek: 10.00-13.00

Przewodniczący Rady Miejskiej

Kryspin Bednarczyk 
poniedziałek: 15.00–17.00, 
piątek: 15.00 – 16.00

Burmistrz Romuald Garczewski
oraz zastępcy 
Henryka Markowska i i Tomasz Fąfara
w indywidualnych sprawach przyjmują 
w poniedziałki każdego tygodnia.

BIULeTyN INFoRMacjI 
PUBLIczNej URzędU 
MIaSTa I GMINy

www.bipstaszow.wrota-swietokrzyskie.pl/

Na zakończenie sesji Burmistrz przedstawił sprawozdanie ze 
swojej działalności za ostatnie dwa miesiące, szczególny nacisk 
kładąc na zakończone inwestycje, m.in.: rewitalizację Osiedla 
Północ, termomodernizację szkoły i przychodni w Kurozwękach 
oraz szkoły w Koniemłotach. Poinformował też o rozstrzygnięciu 
przetargu na zakup średniego samochodu ratowniczego dla OSP 
Wiązownica Duża. Po 150 tys. zł na ten cel pozyskano od Zarządu 
Krajowego OSP i z Komendy Głównej Państwowej Straży Pożar-
nej. 

Burmistrz poinformował też o planach Zakładu Energetyki 
Cieplnej w Staszowie dotyczących, zastosowania innowacyjnej 
technologii produkcji ciepła. Projekt o wartości około 9 mln zł 
przewiduje rozbudowę i budowę kotłowni węglowej, w tym budowę 
dwóch kogeneracyjnych silników gazowych do produkcji energii 
elektrycznej i ciepła. Złożony do Regionalnego Programu Opera-
cyjnego wniosek uzyskał już wstępną akceptację.

W imieniu mieszkańców Burmistrz złożył podziękowania pani 
wojewodzie Bożentynie Pałce - Korubie za współpracę i wsparcie 
wielu zadań, które wspólnie realizowano w mijającym roku, między 
innymi adaptację sal w Przedszkolu nr 8 w Staszowie na klub dzie-
cięcy i żłobek, na który pozyskano środki z programu „Maluch” (150 
tys. zł), rewitalizację Osiedla Ogrody dofinansowana z Narodowego 
Programu Przebudowy Dróg Lokalnych (1,5 mln zł), oraz remonty 
pięciu dróg na terenie gminy, zniszczonych w zeszłorocznej powo-
dzi, wsparte dotacją z MSWiA (2,1 mln zł).

Podziękowania otrzymał również komendant Mirosław Schossler 
za zaangażowanie w powstanie nowej siedziby staszowskiej policji, 
która mieścić się będzie w wyremontowanym budynku przy ul. 
Armii Krajowej 10. 

Po sesji Pani Wojewoda i komendant Schossler mieli okazję 
osobiście zobaczyć ostatnio zakończone prace na terenie miasta 
oraz wzięli udział w uroczystym odbiorze inwestycji na Osiedlu 
Ogrody. 

Będąc w Staszowie pani wojewoda obejrzała ostatnio zakończone 
inwestycje m.in. odnowiony park A. Bienia na Osiedlu Północ. 
Pamiątkowe zdjęcie na ławeczce Adama Bienia.



Uroczysty odbiór zakończonych prac zwieńczyło symboliczne prze-
cięcie wstęgi. 
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Staszowskie obchody Święta odzyskania Niepodległości 
rozpoczęły się od tradycyjnego przemarszu spod Staszow-
skiego ośrodka Kultury do Rynku, gdzie europoseł czesław 

Siekierski i członek zarządu województwa Kazimierz Kotowski 
oraz władze powiatu staszowskiego, miasta i gminy Staszów 
złożyli kwiaty przy pomniku Tadeusza Kościuszki i pod tablicą  
józefa Piłsudskiego. 

Stąd, przy 
d ź w i ę k a c h 
orkiestry gór-
niczej KiZChS 
„ S i a r k o -
pol”,  zebrani 
p r zesz l i  na 
u r o c z y s t ą 
Mszę świętą 
za Ojczyznę 
do Sanktua-
rium Błogo-
s ł aw io n ego 
Jana Pawła II. 

Nabożeństwu przewodniczył ks. kan. Edward Zieliński. Oprawę 
artystyczną Mszy świętej przygotował Chór Nauczycielski, orkiestra 
górnicza oraz Młodzieżowa Orkiestra Hutnicza Tadeusza Wrześniaka.  
Na zakończenie mszy młodzież z Zespołu Szkół im. St. Staszica 
wystąpiła z koncertem, w którym przedstawiła historyczne pieśni 
i poezję patriotyczną. 

Następnie wszyscy przemaszerowali do odnowionego parku 
im. Adama Bienia. Tu odbyło się jego symboliczne otwarcie, obiekt 

poświęcił ks. kan. 
Edward Zieliński. 
W przemówieniu 
burmistrz Romu-
ald Garczewski 
podkreślał zna-
cz e n ie  Św ię t a 
Odzyskania Nie-
podległości, jako 
wydarzenia, które 
ł ą cz y  p oko le -
nia Polaków we 
wspólnym celu, 

jakim jest dobro wspólne -Polska. Burmistrz mówił również: „[…] 
W 93 rocznicę odzyskania niepodległości spotykamy się w miejscu, 
które od dzisiaj będzie miejscem wyjątkowym. Spotykamy się przy 
pomniku staszowskich oficerów Wojska Polskiego i policjantów, 
zamordowanych wiosną 1940 roku przez sowieckich oprawców. Byli 
to świętej pamięci: kapitan Jan Franciszek Raczyński, porucznik Józef 
Jaroń. podporucznik Jan Ignacy Wróblewski, przodownik Aleksander 
Lisicki, starszy posterunkowy Józef Dziewięcki. W dniu dzisiejszym, 
odsłaniając ten pomnik, składamy hołd im, ale i wielu pokoleniom 
Polaków, którzy przez całą naszą tysiącletnią historię, w służbie 
wartościom najwyższym poświęcali swoje życie. Ta uroczystość jest 
naszym wotum wdzięczności dla nich.” 

Po przemówieniu burmistrza rycerstwo staszowskie salwami 
z hakowic uczciło ministra Adama Bienia oraz policjantów i żołnierzy 
Wojska Polskiego zamordowanych na wschodzie.  Następnie kwiaty 
złożyli: przedstawiciele władz samorządowych delegacje, zakładów 
pracy i organizacji pozarządowych, na czele z parlamentarzystami: 
europosłem Czesławem Siekierskim, senatorem Mieczysławem 
Gilem, posłem Krzysztofem Lipcem oraz członkiem zarządu woje-
wództwa Kazimierzem Kotowskim.

Uczniowie Szkoły Muzycznej im. St. Moniuszki w Staszowie 
wystąpili z koncertem pianistycznym, a na zakończenie części arty-
stycznej grała niezawodna orkiestra górnicza. W tradycyjnym już 
„Biegu niepodległościowym”, na dystansie około kilometra, wzięła 
udział młodzież szkolna z terenu powiatu. Meta miała miejsce w parku 
im. Adama Bienia, gdzie burmistrz Staszowa Romuald Garczewski 
dekorował zwycięzców medalami oraz wręczył najlepszym drużynom 
puchary. Dla wszystkich obecnych tego dnia w parku serwowany był 
gorący poczęstunek z kuchni polowej.

ŚWIęTo odzySKaNIa NIePodLeGŁoŚcI - 
oBchody W STaSzoWIe

Kwiaty pod tablicą Józefa Piłsudskiego składa delegacja miasta  
i gminy Staszów



Msza święta za Ojczyznę - dary ołtarza składają: z-ca burmistrza 
Henryka Markowska, burmistrz Staszowa Romuald Garczewski, 
z-ca burmistrza Tomasz Fąfara



Przemówienie wygłosił burmistrz Romuald 
Garczewski



Burmistrz zaprosił do uroczystego otwarcia parku najmłodszych 
mieszkańców Staszowa



Burmistrz Romuald Garczewski i starosta Andrzej Kruzel w towa-
rzystwie uczestników „Biegu niepodległościowego”
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W 2011 roku Gmina Staszów pierwszy raz oddała 
mieszkańcom wsi prawo do rozdysponowania 
środków z funduszu sołeckiego. Ideą funduszu 

sołeckiego jest przekazanie sołectwom decyzji o sposobie 
przeznaczania określonych ustawą kwot pieniędzy na kon-
kretne zadania realizowane w danej wsi. Wielkość kwoty, 
przypadającej na daną wieś, uzależniona jest od ilości 
mieszkańców danego sołectwa. W naszej gminie łączna 
kwota przypadająca na wszystkie wsie wynosi blisko 400 
000 złotych.

W ramach funduszu zostały zrealizowane następujące zada-
nia: wykonano chodniki przy drogach gminnych w Czajkowie 
Północnym i Smerdynie oraz barierę ochronną przy drodze 
w Jasieniu. Wykonano konserwację rowów melioracyjnych 
na terenie Kopaniny, Krzczonowic, Lenartowic, Łukawicy, 
Ponika i  Wiązownicy – Kolon i i.  Doposażono świet l ice 
w Oględowie,  Niemścicach i  Ku roz wękach oraz  zak u -
piono dodatkowe wyposażenie dla placu zabaw w Dobrej.  
W Sielcu wykonano ogrodzenie boiska, świetlicy i placu zabaw. 
W trakcie wykonywania są prace związane z modernizacją 
i uzupełnieniem oświetlenia ulicznego w Podmaleńcu, Poddę-
bowcu, Wiśniowej i Wiśniowej Poduchownej oraz remontem 
łazienki w strażnicy OSP w Czernicy.

Szczególny nacisk sołectwa położyły na rozwój infrastruk-
tury sportowej. W Woli Osowej wykonano boisko, trwa jeszcze 
natomiast budowa boiska w Wiązownicy Dużej. W Koniemło-
tach opracowano dokumentację na budowę zespołu boisk. W 
Kurozwękach i Grzybowie zakupiono sprzęt sportowy oraz 

sprzęt do ut rzy-
mania murawy. W 
chwili zamykania 
numeru finalizo-
wane były sprawy 
n abyc ia  g r u nt u 
p o d  b u d o w ę 
terenów rek rea-
cy jnych w Gaju 
Kon ie m ło ck i m , 
K r z y w o ł ę c z y 
i Stefanówku.

T r w a  r ó w -
nież postępowa-
nie, zmierzające 
do uregulowania 
s t a n u  p r a w -
nego gruntu pod 
budowę,  pos t u -
l o w a n e j  p r z e z 
mieszkańców Zagród drogi dojazdowej do gospodarstw. 

Po zakończeniu zadań realizowanych w bieżącym roku 
zostanie złożony wniosek do wojewody o refinansowanie części 
poniesionych na ten cel kosztów. Zgodnie z ustawą Gminie 
Staszów przysługuje zwrot 30 % poniesionych kosztów.

Kolejne zadania uchwalane przez zebrania wiejskie w sierp-
niu i wrześniu bieżącego roku będą realizowane w roku 2012.  

ReaLIzacja zadaŃ z FUNdUSzU 
SoŁecKIeGo

Barierka w Jasieniu

Boisko w Woli Osowej Chodnik w Czajkowie Północnym

Chodnik w Smerdynie

Plac zabaw w Dobrej
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W gminie Staszów działa kilka rodzajów świetlic dla 
dzieci i młodzieży, prowadzone są przez jednostki 
oświatowe, Staszowski ośrodek Kultury i Gminę 

Staszów. do tej kategorii należy zaliczyć także filie Biblioteki 
Publicznej. Na co dzień z ich usług korzysta kilkuset uczniów.

Celem działalności wszystkich tych świetlic jest zagospoda-
rowanie wolnego czasu najmłodszych. Funkcjonowanie systemu 
ma duże znacznie. Przycho-
dzą do nich dzieci i młodzież 
pochodzące z różnych rodzin, 
m.in. z problemem alkoholo-
wym, rozbitych, niewydolnych 
wychowawczo, z rodzin bory-
kających z kłopotami finanso-
wymi – z bezrobociem. Nie ma 
w nich podziału na biedniejszych 
i bardziej zamożnych, dzięki 
czemu wszyscy bardzo dobrze 
się w nich czują.  Świetlica jest 
dla nich często przystanią, gdzie 
można w spokoju, z pomocą 
instruktora odrobić lekcje, lub 
zagrać w tenisa, szachy czy 
bilard z rówieśnikami. 

W gminie Staszów działają świetlice socjo-środowiskowe „Tęcza”. 
Ze środków na profilaktykę uzależnień wspierane są jednostki w Czaj-
kowie, Niemścicach, Dobrej, Grzybowie i Woli Osowej.

Do samej tylko świetlicy Publicznej Szkoły Podstawowej Nr 
1 im. T. Kościuszki  uczęszcza 160 dzieci z klas I-VI. Opieką zaś, 
objętych jest ok. 75% uczniów klas I-III, którzy spędzają w niej 
czas, w oczekiwaniu na powrót rodziców z pracy. Zajęcia świetlic 
w szkołach zazwyczaj trwają w czasie zajęć szkolnych, do godzin 
popołudniowych. Po tym czasie opiekę nad dziećmi zapewniają 
pozostałe jednostki.

W Czajkowie świetlica działa na terenie Zespołu Szkół, w dni 
powszednie w godzinach od 15-18. Na zajęcia uczęszcza 20 dzieci. 

W Niemścicach zajęcia organizowane są w środy (15.15-18.15) 

,czwartki (15.15-19.15), piątki i soboty (17-21). Stale uczęszcza do niej 
17 osób. 

Do świetlicy w Dobrej uczęszcza 27 dzieci. Dostępna jest od 
wtorku (w godz. 15-18) do soboty (10-13).  Dzieci mają dostęp 
do bardzo dobrze wyposażonej bazy sportowej, a także gier plan-
szowych i sprzęty rtv.

W świetlicy „Tęcza”  w Grzybowie zajęcia odbywają się od 
wtorku do czwartku od godziny 15 do 18.30 (we wt i śr.) i 19 (w 
czw. i pt.). W świetlicy podobnie jak w pozostałych organizowane 

są zajęcia dla dzieci i młodzieży. 
Zapisanych jest 22 dzieci.

W Woli Osowej na zaję-
cia uczęszcza 18 dzieci, które 

korzystają z opieki świetli-
cowej od poniedziałku do piątku 
w godzinach 15-18. Na wyposa-
żeniu świetlicy jest m.in. sprzęt 
sportowy i gry planszowe. Dzieci 
korzystają z placu zabaw i boi-
ska. 

Świetlice socjoterapeutyczne 
organizują zajęcia, których celem 
jest:  kształ towanie postaw 
patriotycznych, proekologicz-
nych i prozdrowotnych, pomocy 

w odrabianiu lekcji, kształtowanie umiejętności praktyczno-
technicznych i manualnych, nauka o bezpieczeństwie w ruchu 
drogowym, poznawanie najbliższej okolicy, nauka współdziałania 
i współpracy w grupie, rozwijanie sprawności fizycznej, unikanie 
przemocy i zagrożeń współczesnego świata, rozwijanie zaintereso-
wań i zdolności, kultywowanie tradycji ludowych, przygotowanie 
i udział w występach artystycznych, integracja z dziećmi i młodzieżą 
ze świetlic z terenu całej gminy, wychowanie i ograniczanie agresji 
i wulgaryzmów w kontaktach rówieśniczych, wpajanie pozytyw-
nych zasad dobrego wychowania, zwiększania więzi rodzinnej 
i zapewnienia dzieciom miłego spędzania czasu.

Staszowski Ośrodek Kultury prowadzi oddziały, do których 
należą m.in. Klub Osiedlowy „Iskierka” przy ul. Jana Pawła II, świet-
lice wiejskie w: Oględowie, Jasieniu, Kurozwękach, Smerdynie. 

ŚWIeTLIce

Dobra

Dobra

Zdjęcie ze św. Mikołajem wykonane w dniu 6 grudnia 2011 w  świetlicy „Iskierka” w Staszowie, po spektaklu dla dzieci pt. „Zaczarowany młynek 
- Dlaczego woda w Bałtyku jest słona”. 
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Klub Osiedlowy „Iskierka” czynny wtorki –  soboty, w godzinach 
od 16.00-20.00. Odbywają się w nim zajęcia plastyczne, artystyczne 
i rekreacyjne. Organizowane są wydarzenia kulturalne i sportowe, w tym 
koncerty okolicznościowe np. z okazji Dnia Matki, Babci, Dziadka, 
Kobiet, a także występy teatralne dla najmłodszych.

W Jasieniu świetlica czynna jest we wtorek, środa, piątek i sobotę 
w godzina od 15.00 do 20.00. Spotykają się w niej przede wszystkim 
dzieci. Ponieważ świetlica dysponuje dość dużym placem, dzieci 
grają w piłkę, badmintona. Wewnątrz oglądają telewizję i odrabiają 
lekcje. Latem świetlica organizuje piesze wędrówki oraz wycieczki 
rowerowe. Jest to okazja do zwiedzania okolicy, zabytków, a także 
poznawania regionu pod względem krajobrazu. Ponadto dzieci 
wykonują prace plastyczne, techniczne, aby rozwijać wyobraźnię 
i umiejętności. 

Świetlica w Smerdynie czynna jest w poniedziałki (godz. 
15.00-19.00), wtorki (16.00-20.00), środy (16.00-21.30). Dzieci biorą 
aktywny udział w organizacji festynów oraz dożynek, łącznie z wy-
konywaniem wieńca dożynkowego, co przyczynia się do zapoznania 
się z tradycją i obrzędami. Dzieci uczestniczą również w działaniach 
prowadzonych przez SOK jak np. przedsięwzię-
cie „Gdzie jest Pinokio” wraz z warsztatami 
teatralnymi, grami i zabawami. Prowadzone są 
zajęcia plastyczne.

Prężnie działa świetlica wiejska SOK w Ku-
rozwękach, czynna jest w wtorki, środy i piątki 
w godzinach od 16.00 - 20.30. W dni wolne od 
nauki (ferie świąteczne, rekolekcje, ferie zimowe, 
letnie) placówka czynna jest również w tych 
samych godzinach. Liczba miesięczna dzieci 
i młodzieży, systematycznie uczęszczających 
do świetlicy, to 20 osób. W zajęciach uczestniczą 
uczniowie ze szkoły podstawowej, gimnazjum 
i średniej.

Dużą popularnością cieszą się w świetlicy 
zajęcia sportowo – ruchowe. Dzieci i młodzież 
mają do dyspozycji 2 stoły do tenisa stoło-
wego, stół do bilarda, stół z piłkarzykami 
oraz sprzęt sportowy. Prowadzone są również 
zajęcia: muzyczne, karaoke (świetlica posiada 
własny sprzęt nagłośnieniowy); zajęcia pla-

styczne, manualne, techniczne; 
gry i zabawy edukacyjne, ogól-
norozwojowe; organizuje zabawy 
okolicznościowe np. z okazji Dnia 
Matki, Dnia Seniora, Andrzejki, 
Mikołajki i inne; oraz oferuje 
pomoc w odrabianiu zadań domo-
wych. 

Wychowankowie mogą korzy-
stać z przestronnej sali świetlico-
wej, pomieszczenia z aneksem 
kuchennym, sprzętu AGD i RTV 
oraz terenu należącego do OSP 
Kurozwęki, gdzie w okresie 
letnim organizowane są zajęcia 
sportowo – ruchowe. Świetlica 
dysponuje również komputerem 
z dostępem do internetu. 

Świetlica wiejska w Oglę-
dowie została w ciągu ostatnich 
tygodni wyremontowana. Wymie-

nione okna oraz drzwi wejściowe. Pomalowano także łazienkę 
i nadlano schody, na których położono płytki. Nie przeszkodziło 
to jednak, aby w miarę możliwości organizować zajęcia dla dzieci. 
Mimo prac w świetlicy zorganizowano zajęcia plastyczne, gry, kon-
kursy i zabawy. Ważne były także spotkania o charakterze patriotycz-
nym, tj. wspólne zapalenie zniczy na pomniku nieznanego żołnierza 
w Oględowie i sensy filmów o tematyce historycznej. 

Oprócz wyżej wymienionych, w każdej podstawówce i gimna-
zjum funkcjonuje świetlica szkolna, w której dzieci mogą spędzić 
czas w oczekiwaniu na powrót rodziców z pracy. W jednostkach 
tych organizowane są zajęcia edukacyjne, artystyczne rekreacyjne 
i sportowe. Bardzo interesującą aktywnością jest organizowana w ZS 
w Czajkowie cykliczne zajęcia treningu logicznego myślenia w ramach 
ogólnopolskiej akcji „Odyseja umysłu”. 

Liczne zajęcia kulturalne i rekreacyjne organizowane są także 
w filiach Biblioteki Publicznej Miasta i Gminy Staszów, które są zloka-
lizowane w Kurozwękach,  Koniemłotach,  Sztombergach, Wiśniowej 
i Wiązownicy Kolonii.

Ireneusz Kapusta

W dniu 06.12.2011r w świetlicach socjo-środowiskowych ,,Tęcza” w Kurozwekach, Niemści-
cach, Sielcu, Grzybowie,Woli Osowej, Dobrej i Czajkowie odbyły się mikołajki dla dzieci uczest-

niczących w zajęciach świetlicowych. Paczki dla dzieci ufundował Burmistrz MiG Staszów.

Grzybów
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Rozmowa z Prezesem zarządu Przedsiębiorstwa Gospo-
darki Komunalnej i Mieszkaniowej w Staszowie Spółka 
Gminy z o.o. – panem Mariuszem zdebem.

- Panie Prezesie, jaki to był rok dla Przedsiębiorstwa?
- Był to bardzo ciężki rok pod względem finansowym. Podejmu-

jąc pracę na początku roku 2011, zastałem Spółkę z niezapłaconymi 
zobowiązaniami na kwotę ok. 4 mln. zł za wykonane prace w ra-
mach budowy kanalizacji na terenach wiejskich. Dzięki podjętym 
działaniom udało się pozyskać środki z pożyczek i kredytów oraz 
wynegocjowano znaczne umorzenia odsetek karnych z tytułu wyżej 
wymienionych zaległych płatności. Kwota zaległości została zapła-
cona. Ponadto, w trakcie całego roku, wykonywano kolejne prace, 
związane z podłączaniem posesji do kanalizacji, co wygenerowało 
kolejne zobowiązania na ok. 500 tys. zł. Planujemy zobowiązanie to 
regulować sukcesywnie w ciągu najbliższych kilku miesięcy.

- Czy należy więc rozumieć, że projekt pn. „Sanitacja rzeki 
Czarnej Staszowskiej – budowa kanalizacji sanitarnej…” został 
zakończony?

- Tak, projekt, którego realizacja zgodnie z założeniami miała 
trwać do końca 2010 r., został zakończony z kilkumiesięcznym opóź-
nieniem. Niestety, zakończenie Projektu nie rozwiązuje ostatecznie 
problemu braku kanalizacji sieciowej u pozostałych mieszkańców 
gminy. Ustawa o utrzymaniu czystości i porządku w gminach, wska-
zuje jednoznacznie, że właściciele nieruchomości mają obowiązek 
przyłączenia się do sieci. Spółka będzie starała się, w ramach posia-

danych środków, pomagać 
w podłączaniu kolejnych 
dostawców ścieków, co 
mając na uwadze ochronę 
środowiska, leży we wspól-
nym interesie nas wszyst-
kich.

- Kilka miesięcy temu 
mieszkańcy dowiedzieli się 
o kłopotach, które mogą 
nastąpić w zakresie skła-
dowania odpadów komu-
nalnych na Pocieszce.

- Na początku roku 
Urząd Marszałkowski 
Województwa Święto-
k r z y s k ie go  w s z c z ą ł 
postępowanie admini-
stracyjne w sprawie cof-
nięcia decyzji udzielającej 
Spółce pozwolenia zinte-
growanego dla instalacji, 
do składowania odpadów, 
zlokalizowanej przy ul. 
Pocieszka. Przechodząc 
na bardziej „zrozumiały 
język” – postanowiono 
zakazać sk ładowania 
odpadów na składowisku. 
Dlaczego tak zadecydo-
wano? No właśnie i tu był 
problem. Do końca 2009 r. 
Spółka powinna zrealizo-
wać  zadania wskazane 
w decyzji Wojewódzkiego 

Inspektora Środowiska w Kiel-
cach. Ich realizacja determi-
nowała dalszy los składowi-
ska. Pomimo zrealizowanej 
dokumentacji, zaplanowanych 
nakładów finansowych w pla-
nie rocznym nie wykonano 
żadnego punktu zalecenia, ani 
do końca 2009 r., ani nawet 
do końca 2010 r. W lutym 
2011 r., razem z obecnym bur-
mistrzem Romualdem Gar-
czewskim, przeprowadziliśmy 
rozmowy w Urzędzie Marszał-
kowskim, które zaowocowały  wyznaczeniem nowego, ostatecznego 
terminu na wykonanie zaleceń. Zalecone prace zostały wykonane 
przez PGKiM do końca lipca bieżącego roku za kwotę ok. 550 tys. 
zł. Nie obyło się bez poniesienia kosztów, których można było unik-
nąć, odpowiednio zarządzając składowiskiem w 2010 r., za czasów 
kadencji poprzednich władz spółki, kiedy to zasypano odpadami 
miejsce, na którym należało wykonać uszczelnienie powierzchni 
folią, co skutkowało poniesieniem dodatkowego kosztu wywozu odpa-
dów w wysokości ok. 200 – 250 tys. zł. Prowadzone postępowanie 
– wszczęte przez Urząd Marszałkowski Województwa Świętokrzy-
skiego - umorzono i składowisko nadal przyjmuje odpady.

- Występujące okresowo problemy z zabrudzoną wodą są zmorą 
mieszkańców, czy Spółka wykonuje jakieś działania, które wpłyną 
na wizualne poprawienie jakości wody?

- Owszem, występują takie problemy, mają one charakter incy-
dentalny i związane są z jakością sieci wodociągowej. Nadal mamy 
w mieście wiele odcinków sieci wykonanych ze stali czy żeliwa i to 
one – w dużej mierze – są powodem tych problemów. Corocznie 
staramy się wymieniać fragmenty starych sieci i zamieniać je na 
nowe, wykorzystując nowoczesne materiały i technologie. W bie-
żącym roku wymieniono znaczny fragment sieci, doprowadzającej 
wodę w kierunku osiedla Wschód (wzdłuż ul. Langiewicza). Nie-
stety, z powodu braku zgody właścicieli lub najemców na wejście 
w teren ich posesji pozostały jednak niewymienione odcinki przy 
ul. Langiewicza, co na pewno będzie miało negatywny wpływ na 
parametry wody. Wykonaliśmy również przebudowę sieci wodo-
ciągowej i kanalizacyjnej na Osiedlu Ogrody. Całkowite nakłady 
inwestycyjne, poniesione przez PGKiM w 2011 r. (do końca X) 
przebudowy i modernizacje sieci wodociągowo -kanalizacyjnej 
wyniosły ponad 1,2 mln zł (oraz ponad 5,2 mln zł na budowę 
kanalizacji).

- Jakie plany na przyszły rok?
- Przyszły rok dla Przedsiębiorstwa upłynie w głównej mierze 

na realizacji kolejnych zaplanowanych inwestycji, w szczególności 
na rozbudowie przyłączy kanalizacyjnych w miejscowościach, 
gdzie powstała sieć kanalizacyjna oraz modernizacji oczyszczalni 
ścieków. Planujemy kontynuowanie wymiany sieci wodociągowej 
w mieście. Przewidywane nakłady inwestycyjne w zakresie wodo-
ciągowo  – kanalizacyjnym na 2012 r. wyniosą ponad 1,6 mln. zł. 
Ze względu na konieczność spłaty ponad 3 mln zł. rat kredytowych 
i pożyczkowych oraz odsetek, realizacja planów, w takim zakre-
sie, będzie możliwa jedynie w przypadku pozyskania w części 
zewnętrznych środków.

- Dziękując za rozmowę życzymy realizacji planów i zamierzeń.
- Dziękuję za rozmowę i możliwość przekazania mieszkańcom 

informacji.

WyWIad z PRezeSeM PGKIMU

Wykonywanie zabezpieczenia 
drenażu na wysypisku odpadów



Wykładani folią wysypiska 
odpadów



Przebudowa wodociągu przy ul. 
Langiewicza w Staszowie



Mariusz Zdeb - prezes 
PGKiM-u
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W dniu 26 11 2011 r., na terenie oSIR w Staszowie, odbyły 
się uroczystości 18. rocznicy powstania Staszowskiego 
ośrodka Trzeźwości ,,Strumyk”, połączone z zakończe-

niem ogólnopolskiej kampanii ,,Postaw na Rodzinę” i ,,zachowaj 
Trzeźwy Umysł”, w których bardzo aktywnie uczestniczyła Gmina 
Staszów. 

Spotkania abstynenckie w Staszowie stały się już tradycją. 
Swoją obecnością zaszczycili nas burmistrz Romuald Garczewski, 
w-ce burmistrz Henryka Markowska,sekretarz Sławomir Mikula 
z małżonką, Radni z przewodniczącym Kryspinem Bednarczykiem 
na czele, ordynator oddziału odwykowego XII z Morawicy,p. dr Teresa 
Tymińska, ks. kanonik Edward Zieliński z parafii pw. św. Barbary. 
dyrektorzy szkół, przedstawiciele MG LZS, PCPR, GKRPA, 13. 
harcerskiej drużyny ,,Wiatr”, opiekunowie świetlic ,,Tęcza”, zaprzy-
jaźnionych klubów i stowarzyszeń abstynenckich oraz sympatycy 
ruchu trzeźwościowego. 

Gości przywitali prezes i w-ce prezes,,Strumyka” Iwona i Mirek, 
następnie przekazali głos Henryce Markowskiej,  która wspomniała 
o roli, jaką pełni rodzina w wychowaniu młodego pokolenia w trzeź-
wości i bez narkotyków. Po tym wystąpieniu goście obejrzeli pokaz 
multimedialny z przebiegu kampanii. Pani Markowska podsumowała 
kampanię ,,Postaw na Rodzinę” i ,,Zachowaj Trzeźwy Umysł”, 
następnie wraz z burmistrzem wręczyli dyplomy, certyfikaty za 
współudział w kampaniach i działalności profilaktycznej m.in. szko-
łom, pedagogom,opiekunom świetlic ,,Tęcza”,MG LZS, 13 drużyny 
harcerskiej ,,Wiatr”, Zarządowi SOT ,,Strumyk”,Stowarzyszeniu 
Diabetyków. 

Następnie p. Jadwiga Szyszka, b. radna i członek komisji,wieloletni 

przyjaciel ,,Strumyka”, w swoim 
wystąpieniu przytoczyła, opo-
wieść o najpiękniejszym sercu, 
którą dla potrzeb spotkania opo-
wiedziała „swoimi słowami”. 
Następnie p. Szyszkowa, wyjaś-
niwszy sens tej przypowieści, 
złożyła życzenia świąteczne 
i noworoczne. 

Po jej wystąpieniu, pub-
liczność gromkimi brawami 
wyraziła podziękowanie za 
dostarczenie głębokich wrażeń. 
Burmistrz, skierował do p. 
Szyszkowej bardzo ciepłe 
słowa wraz z bukietem kwia-
tów, złożył również życzenia 
,,Strumykowi” na kolejne lata. 

W dalszej kolejności p. doktor Tymińska, również składając 
życzenia, zapowiedziała, że za rok także tu będzie . 

Potem utworzono  krąg, odśpiewano pieśń AA pt,,Modlitwa o 
Pogodę Ducha” .Alicja i Agnieszka zaśpiewały dwa utwory pt,,Nie Pij 
Tato” i ,,Zamiast”. Za chwilę na salę wjechał tort urodzinowy, a że to 
była właśnie  pora” andrzejek”, zabawa trwała jeszcze po północy.

Słowa gorącego podziękowania  kierujemy do p. burmistrza 
Romualda Garczewskiego i wszystkich tych, którzy w jakikolwiek 
sposób wsparli obchody 18. rocznicy SOT ,,Strumyka”. Do  zoba-
czenia za rok.

 DB 

oSIeMNaSToLaTeK...

Zarząd Staszowskiego Ośrodka Trzeźwości - wiceprezes Mirosław 
Janos, prezes Iwona Mikuśkiewicza, sekretarz-skarbnik  
Anna Krakówka.



Radni Zenon Ludynia, Piotr Mazur, Dominik Rożek, przewodniczący 
Rady Miejskiej w Staszowie Kryspin Bednarczyk, wiceprzewodni-
czący Rady Miejskiej Bonifacy Wojciechowski, burmistrz Romuald 
Garczewski, zca burmistrza Hentyka Markowska, radni Edward 
Anioł i Stanisław Polniak.



Henryka Markowska, Jadwiga Szyszka i Romuald Garczewski

Specjalista ds. Rozwiązywania Problemów Alkoholowych Danuta 
Batóg, z-ca burmistrza Henryka Markowska, burmistrz Romuald 
Garczewski, przewodniczący Rady Miejskiej Kryspin Bednarczyk
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W Staszowie powstał pomnik upamiętniający adama 
Bienia, prawnika, polityka, członka władz Polskiego 
Państwa Podziemnego, Kawalera orderu orła Białego. 

zaprojektował go kielecki rzeźbiarz Sławomir Micek. Pomnik 
wybudowano w ramach rewitalizacji parku imienia adama Bienia 
i usytuowany został obok drugiego pomnika poświęconego zamor-
dowanym w 1940 r. oficerom Wojska Polskiego i policjantom ze 
Staszowa.

Urodzony w Ossali, w powiecie staszowskim Adam Bień przed-
stawiony został jako postać siedząca na ławeczce. „Adama Bienia 
można uznać za wzór Polaka, człowieka – patriotę. Jego wizerunek 
będzie pięknym dopełnieniem odnowionego parku” – czytamy w uza-
sadnieniu uchwały Rady Miejskiej w Staszowie. Istotnie! Adam Bień 
pozostał w pamięci mieszkańców Staszowa jako postać niezłomna, 
gorący patriota i wzór do naśladowania. W swoich refleksjach na 
temat ojczyzny pisał: „Od zarania swojego życia, miłością dziewięt-
nastowiecznych patriotów kocham więc Polskę jako największy skarb 
całego narodu i skarb mój”. Do młodzieży mówił: „Polska wolna, 
niepodległa, silna, cała, demokratyczna, sprawiedliwa”. W Staszowie 
udzielał się społecznie. Był współzałożycielem Staszowskiego Towa-
rzystwa Kulturalnego, a od 1987 r. jego honorowym prezesem. 

Adam Bień urodził się 14 grudnia 1899 r. W latach 1912-1914 nale-
żał do tajnej drużyny skautowej, przygotowującej szkolną młodzież 
do walki o wyzwolenie Polski. W 1920 r. walczył w wojnie polsko-
bolszewickiej. W 1943 r. powołany został przez prezydenta Rzeczy-
pospolitej na emigracji na stanowisko I Zastępcy Delegata Rządu 
RP na kraj w randze ministra. W 1945 r., wraz z innymi czołowymi 
przywódcami Polskiego Państwa Podziemnego, został podstępnie 
aresztowany przez NKWD i wywieziony do Moskwy, gdzie został 
skazany w tzw. „Procesie Szesnastu” na pięć lat więzienia. Został 
osadzony na Łubiance. Z moskiewskiego więzienia wrócił w 1949 r. 

Po przejściu na emeryturę przeniósł się z powrotem do rodzinnej 
Ossali, gdzie zajął się działalnością społeczną. Odznaczony został 
Orderem Orła Białego, Krzyżem Oficerskim Orderu Odrodzenia 
Polski, Krzyżem „za udział w wojnie 1918-1921”, medalem Polonia 
Mater Nostra Est. Zmarł 4 marca 1998 r. Pochowany został na cmen-
tarzu parafialnym w Niekrasowie.

Nie bez znaczenia jest, iż legendarny polityk i społecznik Adam 
Bień ze swojej ławeczki w Staszowie patrzy w stronę drugiego 
monumentu, który zadedykowany został zamordowanym w Katyniu 
żołnierzom, wywodzącym się z ziemi staszowskiej. A są to m.in. kapi-
tan Jan Franciszek Raczyński, porucznik Józef Jaroń, podporucznik 
Jan Ignacy Wróblewski, przodownik Aleksander Lisicki i starszy 
posterunkowy Stanisław Dziewięcki. Wszyscy zostali zamordowani 
w 1940 r. strzałem w tył głowy. 

Wymowa obu pomników jest dość czytelna i nawiązuje do losów 
Adama Bienia, który więziony był w Związku Radzieckim. Ponadto 
samorządowcy mają nadzieję, że usytuowanie obu monumentów 
w parku, do którego przychodzi wielu staszowian wzbudzi, szcze-
gólnie wśród młodzieży, zainteresowanie historią nie tylko ziemi 
staszowskiej, ale i Polski.

Agata Bazak, fot. GN

PoMNIK 
adaMa BIeNIa

Biblioteka Publiczna Miasta i Gminy w Staszowie znalazła 
się na tegorocznej liście finalistów Programu Rozwoju 
Bibliotek.

Program Rozwoju Biblio-
tek to ogólnopolskie przed-
sięwzięcie, którego celem jest 
wzmocnienie potencjału biblio-
tek publicznych działających na 
wsiach i w małych miastach.  
Program realizowany jest 

przez Fundację Rozwoju Społeczeństwa Informacyjnego. Jego 
budżet to 28 milionów dolarów. Fundusze pochodzą z grantu prze-
kazanego Polsko-Amerykańskiej Fundacji Wolności przez Fundację 
Billa i Melindy Gates. Fundusze te są przeznaczane na wyposażenie 
bibliotek w sprzęt informatyczny, cykl praktycznych szkoleń, wzmac-
nianie środowiska bibliotecznego, promocję bibliotek. Program jest 
zaplanowany na pięć lat – rozpoczął się w 2009 roku i potrwa do roku 
2013. Swoim zasięgiem obejmie blisko połowę bibliotek znajdujących 
się na wsiach i w małych miastach.

Na liście finalistów znalazła się również Biblioteka Publiczna 
Miasta i Gminy w Staszowie. Nasza biblioteka jest biblioteką part-
nerską dla trzech bibliotek z województwa świętokrzyskiego. Są 
to: Gminna Biblioteka Publiczna w Pawłowie, Gminna Biblioteka 
Publiczna w Masłowie i Gminna Biblioteka Publiczna w Nowej Słupi. 
Istnienie takich partnerstw  to jeden z wymogów programu.

Korzyści z uczestnictwa w Programie Rozwoju Bibliotek są 
wielorakie. 

Każda z placówek bibliotecznych otrzymuje sprzęt komputerowy. 
W wypadku Biblioteki Publicznej w Staszowie będą to komputery dla 
5 wiejskich filii bibliotecznych a także urządzenia wielofunkcyjne 
posiadające możliwość drukowania w czerni i kolorze, funkcje dru-
kowania, skanowania, kopiowania, faksowania, możliwość połączenia 
bezprzewodowego. Dodatkowo do każdej placówki bibliotecznej 
przekazany zostanie cyfrowy aparat fotograficzny.

Kolejną korzyścią dla biblioteki będzie szereg szkoleń, w których 
wezmą udział bibliotekarze. Będą to szkolenia informatyczne, specja-
listyczne i poświęcone planowaniu rozwoju biblioteki.

Ewelina Głodek

BIBLIoTeKa PUBLIczNa  
W PRoGRaMIe RozWojU BIBLIoTeK
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jesienne długie wieczory sprzyjają kulturze, której 
poświęca się wówczas więcej czasu. Staszowski ośrodek 
Kultury podczas „Wieczoru w kolorach jesieni” przed-

stawił  kulturę prezentowaną w różnych formach. Spotkanie 
składało się z trzech części, podczas których poprzez sztukę 
wpływano na większość zmysłów, by w efekcie końcowym 
nasycić zmysł estetyki. Przybyłych witał zespół bębniarski 
Staszowskiego ośrodka Kultury.

Spotkanie rozpoczęto otwarciem wystawy fotografii Wojcie-
cha Wosia. Fotografia jest jedną z dziedzin kultury, jest sztuką.

Najtrafniejszą chyba definicję sztuki pięknej sformułował 
Władysław Tatarkiewicz: „sztuka jest odtwarzaniem rzeczy, 
bądź konstruowaniem form, bądź wyrażaniem przeżyć - jeśli 
wytwór tego odtwarzania, konstruowania, wyrażania jest zdolny 
zachwycać, bądź wzruszać, bądź wstrząsać”. Istotny jest przede 
wszystkim uniwersalizm tej definicji, jest ona aktualna zarówno 
w odniesieniu do sztuki minionych epok, jak i do sztuki współ-
czesnej.

Fotografię zawsze interesowały przede wszystkim szczegóły 
oraz niezwykła możliwość zatrzymania czasu. Niegdyś oba-
wiano się, że może ona zastąpić malarstwo, przede wszystkim 
ze względu na wzrost pewnego czasu popularności malarstwa 
realistycznego. 

Wojciech Woś tą dziedziną interesuje się od 5 lat. Od 
tamtego czasu stara się wciąż zdobywać nowe doświadczenia 
i umiejętności, podejmując kolejne wyzwania. Początkowo 
robienie zdjęć było dla niego formą rozrywki i zabawy, jednak 
w krótkim czasie fotografia stała się jego pasją, a później spo-
sobem na życie. Zainteresował się portretem. Fascynuje go gra 
emocji, ekspresja, a także kobiece piękno. Obecnie najchętniej 
zajmuje się fotografią ślubną. 

Podczas „Wieczoru w kolorach jesieni” zaprezentowano 2 
wystawy: „Dzień Chleba 2011” oraz „Obrazy jesieni”. Pracow-
nicy SOK oraz Burmistrz Miasta i Gminy Staszów podziękowali 
wszystkim sponsorom, darczyńcom, firmom i osobom, którzy 
pomogli przy jego organizacji. Podziękowano również wszystkim 
piekarniom, które brały udział i przygotowały okazałe stoiska.

Drugą część spotkania rozpoczęto na sali widowiskowej sło-
wami jednego z najwybitniejszych twórców literatury XX wieku, 
poety młodopolskiego - Leopolda Staffa. Głównym punktem był 
koncert tria harmonijek ustnych „CON BRIO”. Prezentowany 
repertuar to przede wszystkim transkrypcje tematów wielkich 
mistrzów muzyki klasycznej, popularne tematy muzyki rozryw-
kowej i tanecznej, melodie ludowe, szanty oraz instrumentalne 
wersje kolęd i melodii bożonarodzeniowych. 

W 3. części przygotowano wystawę fotografii Wojciecha Wosia 
zatytułowaną „Obrazy jesieni”. Zaprezentowano również kulturę 
kulinarną, poezję smaku i zapachu przywołującego wspomnienia. 
Degustacja mogła zostać przygotowana dzięki uprzejmości sponso-
rów oraz pracy uczestników „Warsztatów twórczych 50+” – zadania 
realizowanego przez Staszowski Ośrodek Kultury w wyniku dofi-
nansowania w ramach programu Polsko-Amerykańskiej Fundacji 
Wolności DZIAŁAJ LOKALNIE. Warsztaty kulinarne prowadziła p. 
Małgorzata Ignaczak, a wzięło w nich udział ok. 30 osób. Degustację 
sponsorowali: Masarnia w Mostkach – Marzena Suchojad, Centrum 
Dystrybucji Mięsa i Wędlin „Publima” w Staszowie – Piotr Lichota 
i Grzegorz Lichota, GS „SCh” w Staszowie, Piekarnia „Zdrowiej” 
w Podmaleńcu – Paweł Chałoński, Restauracja „Winnica” w Połańcu 
– Grzegorz Strzała i Marek Strzała, Restauracja „Lord” w Staszowie 
– Piotr Sobieniak, Restauracja „Perła” w Golejowie – Aneta i Adam 
Strojni, „Pałac Łazienkowski” w Staszowie – Dariusz Chałoński, 
„Karczma Świętokrzyska” w Golejowie – Aneta Zielińska i Ewa 
Skład, Sklep „Owoce – Warzywa” w Staszowie – Zofia Firmanty, 
Sklep Spożywczy „Owoce – Warzywa” w Staszowie – Piotr Mazur, 
Zespół Szkół – Centrum Kształcenia Rolniczego w Sichowie Dużym 
– Maria Lipiec, Gospodarstwo Rybackie w Rytwianach – Wacław 
Szczoczarz, Firma „Vorwerk - Thermomix” – Elżbieta Wiąckow-
ska, Stowarzyszenie „Wspólne Dobro Naszej Wsi” w Święcicy, 
Cukiernia „Poemat” w Staszowie – Zofia Kwiecień, Hodowla Drobiu 
w Krzczonowicach – Agnieszka i Jerzy Gozdkowie, Gospodarstwo 
Agroturystyczne „Ekorab” w Jasieniu – Elżbieta i Bogdan Charowie, 
Gospodarstwo Ekologiczne w Małej Wsi – Grzegorz Lipiński i Kon-
rad Lipiński, Bar „Malburger” w Staszowie – Danuta i Krzysztof 
Malanowiczowie, Sklep „Ogród” w Staszowie – Robert Ogórek, 
Danuta Tetela – Staszów, Monika Michalec – Brzeziny, Krzysztof 
Jędruch – Czernica, Maria i Zbigniew Olszewscy – Gacki, Apolonia 
i Sławomir Sojdowie – Szydłów. 

Wszyscy goście otrzymali upominki w postaci książek 
kucharskich oraz płyt CD z muzyką na jesienne wieczory ufun-
dowane przez Artura Garbackiego. 

Za pomoc w realizacji Jesiennych Inspiracji Staszowski 
Ośrodek Kultury dziękuje Fundacji Wspomagania Oświaty 
w Połańcu, Nadleśnictwu Staszów za dary lasu wykorzystane 
do scenografii, Drukarni SZOSTAKDRUK, harcerzom, Zespo-
łowi Szkół Nr 2 w Staszowie, Zespołowi Szkół im. Stanisława 
Staszica w Staszowie, Sklepowi ART-MUZ Elżbiecie Cuber. SOK 
dziękuje za pomoc wszystkim osobom, firmom i instytucjom 
w sposób szczególny tym, którzy za każdym razem proszą o 
anonimowość. 

Dominik Rożek 

jeSIeŃ z KULTURĄ
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�0 września 2011 roku, w zPo Publiczna Szkoła Podstawowa 
im. oddziału Partyzanckiego aK „jędrusie” i Przedszkole 
w Smerdynie, odbyło się Święto Patrona Szkoły. 

Na uroczystość 
przybyli: burmistrz 
M i a s t a  i  G m i n y 
Staszów Romuald 
Garczewski, z-ca 
burmistrza Henryka 
Markowska, przed-
stawiciele Stowarzy-
szenia Kombatantów 
„Jędrusiów” Żołnie-
rzy Armii Krajowej 
ich Rodzin i Sym-
patyków, radni Rady 

Miejskiej i Rady Powiatu, dyrektorzy zaprzyjaźnionych jędrusiowych 
szkół z sąsiednich gmin oraz z gminy Staszów, rodzice, mieszkańcy, 
nauczyciele, uczniowie. 

Patronem naszej szkoły jest Oddział Partyzancki AK „Jędrusie”. 
W wystąpieniu pani dyrektor Marzena Górna podkreśliła wartość 
działalności Jędrusiów podczas II wojny światowej. Burmistrz Romuald 
Garczewskiego, dziękując pani dyrektor za zaproszenie, złożył życzenia 
wszelkiej pomyślności uczniom, gronu pedagogicznemu i kombatantom. 
W przemówieniu uwypuklił znaczenie wolności w życiu każdego czło-
wieka. Zdanie burmistrza podzieliła z- ca burmistrza pani H. Markowska, 
czego wyrazem były kwiaty złożone na ręce pani dyrektor. 

Zabierający głos goście, wspominali z rozrzewnieniem lata par-
tyzantki, podzieli się także informacją o założeniu Stowarzyszenia, 

które obejmie patronatem wszystkie szkoły jędrusiowskie. Podczas 
uroczystości odznaczony został Złotym Krzyżem prezes Stowarzy-
szenia Mieczysław Korczak pseudonim „Dentysta”. W imieniu brata 
odznaczenie odebrał sekretarz Stowarzyszenia pan Józef Korczak. 

Ważnym punktem uroczystości był program artystyczny „Za 
wiarę, która dała Im moc, za siłę, która dała Im czyny” przygotowany 
pod kierunkiem nauczycieli p. Wandy Podymy i p. Wandy Janik.
Scenki dramatyczne w interpretacji uczniów wzruszyły zgromadzo-
nych gości. Zaakcentowały wysiłek polskiego partyzanta po to, by 
młode pokolenie mogło pięknie żyć. Pani burmistrz H. Markowska 
gratulowała wspaniałego występu, zaś Jędruś p. Stefan Świerczek, 
dziękując uczniom, nawiązał do przedstawienia i opowiedział iden-
tyczną historię z własnego życia partyzanckiego. 

W trakcie uroczystości dokonano podsumowania Międzyszkol-
nego Konkursu Plastycznego „Ścieżkami partyzantów”. W konkursie 
wzięło udział 32 uczniów z 8 szkół podstawowych, wszyscy zostali 
nagrodzeni. Święto dopełnił uroczysty poczęstunek.

Wanda Janik, Wanda Podyma

ŚWIęToWaNo  
W SMeRdyNIe ...

Rok szkolny 2011/12 to rok Szkoły z Pasją. W ramach obcho-
dów tego Roku zaplanowano w naszej szkole wiele działań. 
jednym z nich było uczestnictwo dzieci i młodzież z zespołu 

Szkół w czajkowie w interaktywnych pokazach astronomicznych. 
W dniu 14 i 15 listopada 2011 roku nasza placówka gościła mobilne 

planetarium „Supernowa” z Kielc. Zaoferowane przez przenośne 
Planetarium programy to innowacyjne narzędzia, wspomagające 
lekcje z fizyki, przyrody i geografii, a w szczególności zagadnienia 
z astronomii. Dzięki nietypowej formie przekazywania wiedzy, seanse 
w kopule planetarium wzbogacają walory tradycyjnych lekcji i pobu-

dzają zaintere-
sowania ucz-
niów. Kierując 
s i ę  m o t t e m : 
„nauka przez 
zabawę”, nasi 
najmłodsi ucz-
niowie poznali 
jak piękny jest 
Wszechświat. 
W ę d r u j ą c 
z  z a g u b i o n ą 
gwiazdką po 

niebie, odkryli wiele ciekawych obiektów astronomicznych. Gimna-
zjaliści i uczniowie klas IV – VI uczyli się natomiast rozpoznawać 
gwiazdozbiory na niebie oraz odkrywali tajemnice, które kryją się 
w ich sąsiedztwie. 

Pamiętając o tym, że dobrze rozwinięty umysł, pasja do nauki 
i umiejętność praktycznego wykorzystania wiedzy to klucz do przy-
szłości, szkoły jak najczęściej powinny stosować niekonwencjonalne 
metody przekazywania wiedzy. Odkryć ukryte talenty u uczniów to 
największe zadanie nauczycieli. 

Anna Łabęcka

UczyMy z PaSjĄ…

Życzenia od władz Miasta i Gminy Staszów 

Część artystyczna w wykonaniu uczniów
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chÓR U cyGaNÓW
chór, działający przy Staszowskim ośrodku Kultury 

w październiku został zaproszony do centrum Kultury 
w cyganach (gm. Nowa dęba), gdzie wystąpił podczas gali 

piosenki biesiadnej, realizowanej w ramach projektu “złoty wiek 
– jak ogród z marzeń”.

Staszowski zespół zaprezentował utwory głównie o charakterze 
ludowym i biesiadnym. „Chór nauczycielski ze Staszowa, liczący 30 
lat, pod batutą p. Damiana Kozieła, przeniósł nas w zaczarowany świat 
młodości, w lata pierwszych przyjaźni i miłości, w radosne szczęśliwe 
beztroskie chwile” – tak o występie pisze autor artykułu strony interne-
towej Gminy Nowa Dęba. 

Staszowski akcent zauważalny był w poezji o „niedzieli w Cyganach”, 
gdyż ich autorem był Wiesław Kot. 

Teresa Sobieniak

Byli uczniowie Liceum ogólnokształcącego w Staszowie, którzy 
rozpoczynali naukę w tej szkole latach 1951-1952 corocznie, 
od 8 już lat spotykają się we wspólnym gronie, by cieszyć się 

swą znajomością, szkolnymi latami i wspomnieniami. 
To doskonała okazja nie tylko do wspólnego spotkania, ale również 

do rozmowy o życiu prywatnym, zawodowym; jest to także pretekst 
do dyskusji na temat zmieniającego się Staszowa. Spotkania pośród 
lasów golejowskich przepełnione są radością, śpiewem i tańcem. 
Młodzież może tylko czerpać wzór z przyjaźni pielęgnowanej przez 
wiele lat. Mottem osób spotykających się są słowa Pieśni Filaretów 
Adama Mickiewicza: Hej, użyjmy żywota! / Wszak żyjem tylko raz;/ 
Niechaj ta czara złota / Nie próżno wabi nas.

Gratulujemy pomysłu i konsekwencji w corocznej organizacji spotkań. 

jaK za daWNych LaT

Wiosną 2012 roku planowane jest rozpoczęcie budowy 
zakładu Gospodarki odpadami Komunalnymi, który 
stanie się alternatywą dla wysłużonego wysypiska na 

Pocieszce. W piątek, 14 października, w Wojewódzkim Funduszu 
ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Kielcach została 
podpisana umowa na dofinansowanie z Funduszu Spójności 
Projektu pn. „Kompleksowy system gospodarki odpadami komu-
nalnymi w Rzędowie gmina Tuczępy”. celem Projektu jest zapew-
nienie zgodnego z wymogami ochrony środowiska (prawa Polski 
i Ue) zagospodarowania odpadów komunalnych, pochodzących 
z 18 gmin, uczestniczących w tym przedsięwzięciu.

Inwestycja zlokalizowana będzie na terenie byłej Kopalni Siarki 
„Grzybów”, na gruntach leżących w Dobrowie, Rzędowie, w gminie 
Tuczępy, powiat buski oraz w Grzybowie, w gminie Staszów, powiat 
staszowski.  Będzie to Zakład z technologią segregacji, kompo-
stowania odpadów organicznych, belowania surowców wtórnych 
i składowania pozostałości po segregacji. Zakończenie budowy 
przewidywane jest na trzeci kwartał 2013 roku. Planowany całkowity 
koszt realizacji projektu wynosi 56 326 701,70 zł. Maksymalna kwota 
wydatków kwalifikowanych to 37 228 297,84 zł. Beneficjentowi 
zostało udzielone dofinansowanie na realizację projektu w kwocie 
nie większej niż 31 644 053,16 zł. 

W podpisaniu umowy uczestniczył burmistrz Staszowa 
Romuald Garczewski. Jako Przewodniczący Zgromadzenia 
Ekologicznego Związku Gospodarki Odpadami w Rzędowie 
reprezentował wszystkich samorządowców, którzy czynili wiel-
kie starania, aby przedsięwzięcie to doszło do skutku. Dzięki ich 
zaangażowaniu, a w szczególności Gmin Staszów i Tuczęp, oraz 

całego zespołu, przygotowującego ten projekt i wspieranego 
przez WFOŚ i GW w Kielcach oraz Urząd Marszałkowski Woje-
wództwa Świętokrzyskiego, udało się pokonać wiele trudności 
i doprowadzić do podpisania umowy na dofinansowanie. Bez 
determinacji burmistrza Garczewskiego, jak też wielu wójtów 
i burmistrzów z gmin objętych projektem, nie byłoby możliwe 
uzyskanie dofinansowania tego przedsięwzięcia. 

Beneficjentem i eksploatatorem majątku, powstałego w wyniku 
realizacji inwestycji, będzie Zakład Gospodarki Odpadami Komunal-
nymi Spółka z o. o. z siedzibą w Rzędowie. Udziałowcami spółki są 
wyłącznie jednostki samorządu terytorialnego (Ekologiczny Związek 
Gospodarki Odpadami Komunalnymi z siedzibą w Rzędowie oraz 
gminy zainteresowane realizacja projektu: Bejsce, Czarnocin, Kazi-
mierza Wielka, Kije, Łubnice, Nowy Korczyn, Oleśnica, Opatowiec, 
Pacanów, Pińczów, Połaniec, Raków , Rytwiany, Solec – Zdrój, 
Staszów, Szydłów, Tuczępy i Wiślica).

Bogumiła Czerwiec -ZGOK

MILIoNy dLa zGoK-U
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W Polsce Św. Barbara kojarzona jest głównie z górnictwem. 
dnia 4 grudnia obchodzone jest święto górników zwane 
Barbórką. Tradycja tych obchodów sięga czasów, kiedy 

górnicy po szczęśliwie zakończonym roku razem gromadzili się na 
modlitwę i razem się bawili.

Górnicze zwyczaje i tradycje sięgają nawet kilkuset lat wstecz. W 
średniowieczu górnicy  nie należeli do stanu szlacheckiego, a mimo to 
mieli prawo do noszenia białej broni. Uznawano bowiem, że górnikiem 
może być tylko ktoś odważny i szlachetny, praca była niebezpieczna 
i wymagała czasem narażania życia w obronie współtowarzyszy. 

Zawód górnika, jak mało który, wyrasta z tradycji kultywowanych 
przez wieki. W obyczajach codziennych, jak 
choćby górnicze pozdrowienie – „szczęść 
Boże”, oraz w obchodach związanych z gór-
niczym świętem – Barbórką.

Święta Barbara. Według legendy ta 
nieprzeciętnej urody dziewczyna, żyjąca na 
przełomie III i IV wieku, została przez swego 
ojca - Dioskura, władcę krainy Nikodemia, 
ścięta mieczem za przejście na chrześcijań-
stwo. W czasie tej okrutnej egzekucji piorun 
zabił jej ojca. Jak głosi legenda, dlatego właśnie 
święta Barbara jest patronką ludzi „narażo-
nych na wybuchy”: artylerzystów, górników, 
pracowników prochowni. Górnicy przyjęli Ją 
za patronkę także dlatego, że podczas jednej 
z ucieczek przed prześladowaniami schro-
niła się wśród skalników. W Polsce Święta 
Barbara kojarzona jest przede wszystkim 
z górnictwem. Jej obrazy lub figury znajdują 
się nie tylko w kopalnianych cechowniach, ale 
i w górniczych domach i kościołach.

W dniu św. Barbary górnicy, wystrojeni w paradne stroje, ze sztanda-
rem i orkiestrą, maszerowali do kościoła. Potem następowała biesiada- ta 

tradycja przetrwała do dziś dnia. 
Dla utrzymania tradycji górniczej organizowane 

są spotkania gwareckie pod nazwą karczma piwna.
Barwami górniczymi jest czerń i zieleń. Pierwsza 

jest symbolem podziemnych ciemności, a druga 
górniczych tęsknot za zielenią lasów i pól, w czasie 
pracy pod ziemią. 

Górnicy mają także swoje godło, a jest nim perlik 
(młot) i żelazko (krótki kilof). Służyły one górnikom 
do rozbijania rud i węgla. 

M u n d u r 
górniczy został 
wprowadzony 
w XVIII wieku 
w górniczych 
okręgach Nie-
miec. Stałym 
d o d a t k i e m 
m u n d u r u 
galowego jest 
szpada górni-
cza. Obecnie, 
oprócz mun-
duru galowego, 
używany jest 

tzw. mundur służbowy 
w kolorze stalowym. 
Dystynkcje na nim 
świadczą o posiadanym 
stopniu górniczym.

Elementy górni-
czego munduru również 
mają bardzo praktyczne 
pochodzenie. Pióra na 
czaku, czyli sztywnej 
czapce, służyły niegdyś 
do omiatania otwo -
rów strzelniczych, gdy 
zaczęto używać prochu 
do wysadzania skał. 
Paski naszyte po bokach 
munduru, przypomina-
jące wojskowe epolety, są 
wspomnieniem zaszywek, w któ-
rych trzymano lonty do podpale-
nia prochu. Militaria górnicze to: 
barda, szpada i kordelas. Barda 
(topór) spełniał rolę narzędzia 
pracy oraz funkcję militarną i pa-
radną. Obecnie szpady i kordziki 
górnicze nadawane są za wybitne 
osiągnięcia i długoletnią pracę 
w kopalni. 

Zawód górniczy od wieków 
był zhierarchizowany. Utrzy-
maniem tradycji oraz docenie-
niem posiadanych kwalifikacji 
są nadawane obecnie stopnie 
górnicze: generalny dyrektor 
górnictwa, generalny dyrektor 
górniczy, dyrektor górniczy, inży-
nier górniczy,  technik górniczy, 
górnik, aspirant górniczy. Każdy 
ze stopni różni się między sobą 
ilością „młotków” - od jednego 
do trzech. Wyjątkiem jest stopień 
generalnego dyrektora górnictwa, z którego ten wyższy ma w złotym 
obramowaniu złoty liść dębowy i jeden „młotek”, a ten niższy ma cztery 
„młotki”. Z wyżej wymienionymi stopniami łączą się dystynkcje na mun-
durach galowych i służbowych. Dotyczy to wystroju ich „patek” i czapek 
oraz ilości „młotków” na „patkach” i czapkach mundurów służbowych. 
Świadczy to również o stopniu w danej grupie.

Pióropusz czaka mun-
duru galowego aspirantów 
i górników jest koloru czar-
nego, techników, inżynierów 
i dyrektorów górniczych 
koloru białego, generalnego 
dyrektora górniczego i gene-
ralnego dyrektora górnictwa 
- zielony a orkiestry – czer-
wony, kapelmistrza orkiestry 
górniczej biało -czerwony. 

EMD

BaRBÓRKoWe TRadycje 

Figura 
św. Barbary 
z ołtarza 
w kościele 
w Staszowie



Orkiestra górnicza KiZChS „Siarkopol” w Grzybowie

Czako

Kordzik górniczy

Kufel okolicznościowy

Mundur górniczy
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eucharystią w Sanktuarium Błogosławionego jana Pawła II 
staszowianie uczcili, w niedzielę 23 października, 33. rocznicę 
wyboru kardynała Karola Wojtyły na papieża.

W uroczystości licznie wzięli udział mieszkańcy, młodzież 
szkolna, delegacje zakładów pracy, poczty sztandarowe oraz  
przedstawiciele władz samorządowych z burmistrzem Staszowa 
Romualdem Graczewskim oraz starostą staszowskim Andrzejem 
Kruzlem na czele. 

Mszę świętą celebrował ks. prałat Henryk Kozakiewicz. W 

kaplicy poświęconej Papieżowi delegacje złożyły wiązanki kwiatów. 
Oprawę muzyczną nabożeństwa przygotowała orkiestra górnicza 
KiZChS „Siarkopol” w Grzybowie oraz młodzież z Zespołu Szkół 
Ekonomicznych w Staszowie. 

Na zakończenie uroczystości uczniowie staszowskiej „jedynki” 
zaprezentowali przedstawienie słowno - muzyczne, nawiązujące 
do nauk i pontyfikatu Błogosławionego Jana Pawła II. Występ dzieci 
i młodzieży bardzo się podobał zgromadzonym. Został nagrodzony 
gromkimi brawami.

33. RoczNIca WyBoRU PaPIeża PoLaKa

W dniu 13 listopada 2011 roku w kościele parafialnym 
w Wiązownicy dużej odbyły się uroczystości patrio-
tyczne z udziałem z udziałem dzieci i młodzieży ze 

świetlicy socjo- środowiskowej „Tęcza” w czajkowie. 
Montaż słowno - muzyczny przygotowała Agnieszka Radkiewicz 

- opiekun świetlicy.
Na zakończenie wszyscy obecni w kościele zaśpiewali pieśń pt. 

„Nie rzucim ziemi skąd nasz naród”, a dzieci złożyły znicze pod 
krzyżem z brzozy, ustawionym w kościele. Obecni na uroczystościach 
byli: zastępca burmistrza Henryka Markowska i Danuta Batóg. 

Danuta Batóg

URoczyToŚcI 
PaTRIoTyczNe

W dniu 19 listopada 2011 roku, w Staszowskim ośrodku 
Trzeźwości „Strumyk”, odbył się bal andrzejkowy dla 
dzieci i młodzieży ze świetlicy socjo – środowiskowej 

„Tęcza” z naszej Gminy.
Uczestnicy, oprócz dobrej zabawy, brali udział w licznych kon-

kursach i wróżbach andrzejkowych, w tym wróżeniem z wosku. 
Ogromnym powodzeniem cieszyło się karaoke, przygotowane przez 
organizatorkę balu Agnieszkę Radkiewicz ze świetlicy z Czajkowa, 
przy współpracy Staszowskiego Ośrodka Trzeźwości „Strumyk”. 

Opiekunowie z poszczególnych świetlic przygotowali dla uczest-
ników wróżby - niespodzianki. Wraz z dziećmi przybyli także rodzice, 
którzy chętnie bawili się z dziećmi. Dla wszystkich przygotowano 
poczęstunek ufundowany przez Burmistrza Miasta i Gminy Staszów. 
Wśród gości z ramienia gminy przybyli zastępca burmistrza Henryka 
Markowska, wiceprzewodniczący Rady Miejskiej w Staszowie Boni-
facy Wojciechowski i Danuta Batóg. 

Dzieci otrzymały nagrody za przebranie i za różnego rodzaju konkursy. 
Danuta Batóg 

BaL aNdRzejoWy

Wiązankę kwiatów w kaplicy Błogosławionego Jana Pawła II 
składają: burmistrz Romuald Garczewski oraz zastępca burmistrza 
Henryka Markowska

Dzieci i młodzież ze staszowskiej „jedynki”, które wystąpiły w przed-
stawieniu „Jan Paweł II człowiek modlitwy”.
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We wrześniu br. grupa nauczycieli z zespołu Szkół- 
Publicznej Szkoły Podstawowej Nr 2  w Staszowie: 
jan Gromniak, Beata Gromniak, justyna Szczepańska 

i Gabriela Urbańska udali się z wizytą do czeskiego jicina, aby 
wziąć udział w wizycie roboczej,  w ramach realizacji programu 
comenius-Partnerskie Projekty Szkół. W spotkaniu uczestniczyli 
również nauczyciele z Belgii, hiszpanii, Wielskiej Brytanii.

Jicin to niewielkie (17-tysięczne), ale bardzo malownicze, histo-
ryczne miasto, zasłynęło jako miejsce, w którym dzieje się akcja bajki 
o rozbójniku Rumcajsie. 
Dziś to miasto bajek. 

W I poł. września 
odbywa się tu festyn dzie-
cięcy. Najmłodsi bawią się 
na rynku, oglądają przedsta-
wienia i spotykają się z au-
torami książek dla dzieci. 
Do zabytkowego rynku 
droga wiedzie pod wieżą-
bramą, Valdicką braną. Na 
jej szczyt (zegarowa wieża 
ma 52 m wysokości) można 
się wspiąć po 156-u stop-
niach, żeby podziwiać okoliczne widoki, wśród których wyróżnia się 
malowniczy rynek otoczony renesansowymi i gotyckimi kamienicami. 

Niezwykłą niespodziankę sprawili nam uczniowie naszej szkoły 
partnerskiej, którzy, przebrani za bajkowe postacie, oprowadzali nas 
po mieście i opowiadali ciekawostki związane z Jicinem. Najbardziej 
podobały się: króliczek, Rumcajs i Hanka oraz Cypisek.

Oficjalna wizyta w szkole Základní škola Bodláka a Pampelišky 
rozpoczęła się uroczystą akademią, podczas której czeskie dzieci przy-
witały gości chlebem i solą, a następnie zaprezentowały bogaty program 
artystyczny. Następnie poszczególne delegacje udały się na zwiedzanie 
szkoły. Czeska podstawówka  mieści się w starym, przedwojennym 
pałacyku. W przestronnych  salkach uczą się małe, 15- osobowe, zespoły 
klasowe. Jest to szkoła prywatna, założona przez Jana i Misię Jiterskiech, 
ale nadzorowana przez ministerstwo edukacji. 

Dzieci, uczęszczające do tej szkoły, prócz tradycyjnych zajęć, mają 
również zajęcia z muzyki, śpiewu, tańca i pszczelarstwa. Małe klasy 
i zmotywowana kadra przyczyniają się do dużej popularności szkoły. 
Zapisy do klas pierwszych  prowadzone są już na rok 2017.

Celem wizyty w Jicinie było rozpoczęcie drugiego roku współ-
pracy w ramach projektu Comenius. W roku szkolnym 2011/2012 ucz-
niowie ze szkół partnerskich będą poznawać tradycyjne piosenki, gry, 
sporty i zabawy. Wszystkie wypracowane produkty (filmy, nagrania, 
obrazki, zdjęcia i artykuły) będą umieszczane na stronie internetowej, 

poświęconej projektowi 
www.comeniusatschool.
eu .  Podczas  w i z y t y 
roboczej koordynatorzy 
poszczególnych krajów 
prezentowali plany pracy 
i pomysły na promowanie 
projektu w lokalnym śro-
dowisku. 

Wizyta w Czechach 
nie ograniczyła się jedynie 
do pracy nad projektem. 
Nasi czescy gospodarze 
zorganizowali wycieczkę 

do Pragi. Wyruszyliśmy na nią wcześnie rano. Zwiedzanie rozpoczęliśmy 
od pełnego ogrodów i parków wzgórza Petřín. Następnie, pieszo udali-
śmy się w kierunku Hradczan. To dzielnica na zachodnim brzegu rzeki 
Wełtawy. W jej skład wchodzi kompleks zamku królewskiego, bazylika 
św. Jerzego, słynna Złota Uliczka, ogrody królewskie z Belwederem oraz, 
budowana przez sześć stuleci, katedra św. Wita. Największą atrakcją 
była wycieczka łódką po rzece Wełtawie, podczas której mogliśmy 
podziwiać Praski Zamek, Most Karola, Muzeum Narodowe, Klasztor 
Emaus, Wyszehrad i wiele innych. Wizyta w Pradze na pewno na długo 
pozostanie w naszej pamięci. 

Pobyt w Republice Czeskiej okazał się  bardzo owocny. Jest to 
kraj niezwykły, szczególnie gościnny i przyjazny.

Kolejna wizyta odbędzie się w Wielkiej Brytanii w marcu 2012. 
Justyna Szczepańska 

WIzyTa W KRaINIe RozBÓjNIKa RUMcajSa

�2 października 2011 roku, w szkole im. jędrusiów w Suli-
sławicach, odbyły się uroczystości zakończenia akcji Boha-
ter i nadania imienia Tadeusza Szewery 13.staszowskiej 

drużynie harcerskiej „WIaTR”. Uroczystość rozpoczęła się od 
apelu i odczytania Rozkazu Komendanta hufca w Staszowie o 
nadaniu imienia. apel prowadziła dh hm Małgorzata Ślaska, 
komendantka hufca zhP w Starachowicach i przewodnicząca 
Kapituły harcerskiej oznaki jędrusie. 

Kapituła Plakietki Jędrusiowej za wkład pracy włożony w prowa-
dzenie Drużyny i przeprowadzanie Akcji Bohater uhonorowała dh 
pwd Marcina Perka – drużynowego „trzynastki” oraz dh pwd Wiolettę 
Perek i dh Danutę Dąbrowską. Plakietki wręczyli dh Jan Gałuszka 
„Mizerny” i dh pwd Jarosław Dybowski – sekretarz Kapituły. 

Na uroczystości przybyło wielu gości, a wśród nich byli: zastępca 
burmistrza Staszowa Henryka Markowska, radni Miasta i Gminy 
Staszów, Edward Anioł i Piotr Mazur.

Do apelu, przy zaimprowizowanym kominku, śpiewano piosenki 
Jędrusiowie, harcerskie i recytowano wiersze Zbigniewa Kabaty. 

Uroczystość zakończyła się mszą świętą w kościele pw. Matki 

Boskiej Bolesnej (patronki Jędrusiów), w trakcie której odczytany 
został list od prof. Zbigniewa Kabaty ps. Bobo z Kanady. Po liturgii 
uczestnicy udali się na przykościelny cmentarz, by złożyć kwiaty na 
grobie Jędrusiów i Wandy Szczęśniak. 

Red. 

ŚWIęTo 13. STaSzoWSKIej dRUżyNy 
haRceRSKIej „WIaTR”
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dzieci i wolontariusze Bractwa św. anny w Kotlinie Kłodz-
kiej, czechach i Pradze. Lato 2011.

Jola od dawna uznaje, że pomaganie ma głęboki sens. 
Studentka trzeciego roku farmacji – wolontariuszka Bractwa św. Anny 
od kilku lat nie ma wątpliwości, że to, co robi pomoże jej w przyszłym 
życiu. Kasia z radością przekonała się, że w pomaganiu jest coś 
szalenie miłego i niezwykle szlachetnego. Kiedy dołączyła  do nas 
poczuła jakby odkryła w sobie swoją nową pasję. Tato jest ze mnie 
bardzo dumny, mówi Ola, powiedział, że wyrosnę na mądrą i dobrą 
dziewczynę. To tak jakby ktoś dał mi najlepszy prezent – przyznaje 
Ola. Myślę o tym, aby związać swoją przyszłość z pedagogiką lub 
psychologią, pracą skupioną głownie na dziecku. Piotrek przyznaje, że 
tutaj można też nauczyć się sporo o sobie. Kiedyś myślałem, że jestem 
nieśmiały, teraz nie boję się nowych wyzwań, nie boję się poprosić 
innych o pomoc, w końcu robię to w słusznej sprawie. Najważniejsze 
jest to żeby zacząć, a energia udzielająca się od tych, którzy już coś  
robią bezinteresownie, prawdopodobnie Cię też porwie.

Mieszkaliśmy w Ośrodku Wypoczynkowym „Maria” w kompleksie 
zabudowań otoczonych wzgórzami lewińskimi w zielonej kotlinie Ziemi 
Kłodzkiej zwanej „zakątkiem Pana Boga”

„Chcę pomagać i tyle” mówi Magda z którą rozmawiałam w Muzeum 
Papiernictwa w Kudowie Zdroju podczas warsztatów plastycznych w których 
uczestniczyły nasze dzieciaki.

Kondycja dzieciaków jest zadziwiająca a pomaganie innym to najlep-
szy sposób na małe zmartwienia, mówił Marcin kiedy wspinaliśmy się po 
wykonanych z piaskowca siedmiuset schodach na najwyższy szczyt Gór 
Stołowych- Szczeliniec Wielki /919 m n.p.m./ „Przestajesz wtedy myśleć o 
sobie, zajmujesz się czymś dla kogoś innego.”

W Czechach w Skalnym Mieście przeszliśmy przez pasmo około 500 
szczelin, przeciskaliśmy się ponad trzy godziny po wielkim labiryncie skał, 
próbując ogarnąć wzrokiem wszystkie formacje skalne.

Czechy to także - Praga, dla większości dzieciaków był to pierwszy wyjazd 
za granicę kraju. Zobaczyliśmy Stare Miasto, Hradczany, różne miejsca powią-
zane z Franzem Kafką, gotycką katedrę św. Wita  i Most Karola. 

Zadziwiający i niecodzienny był widok wnętrza Kaplicy Czaszek w Czer-
mnej. To polskie „Katakumby”, w których znajdują się szczątki ludzkich 
szkieletów, ofiar epidemii i pandemii cholery oraz ofiar wojny siedmioletniej. 
To bardzo smutny i przygnębiający widok. Nasze dzieciaki uszanowały to 
miejsce z należytą godnością.

„Każdy ma swój sposób na pomaganie innym, powiedziała druga Ola, 
która pierwszy raz była z nami i która codziennie dbała o higienę osobistą 
jednego z naszych najmniejszych. 

A wdzięczność dzieciaków okazywana była nam w najróżniejszy sposób. 
Codziennie uczestniczyły w zajęciach, na których miały możliwość wyraża-
nia swoich uczuć, nawiązania kontaktu emocjonalnego z wolontariuszem. 
Bliski kontakt z nami pozwalał im na uzewnętrznianie swoich przeżyć oraz 
doświadczeń często bardzo bolesnych. 

W naszej terapeutycznej pracy oprócz bajki wykorzystaliśmy wcześniej 
opracowaną przez nas publikację pt. „Jestem kimś”.

Jestem kimś – bo potrafię być posłusznym;
Jestem kimś – bo potrafię dbać o zdrowie
Jestem kimś – bo potrafię wybierać to co wartościowe
Jestem kimś – bo potrafię żyć w zgodzie z innymi. O tych między innymi 

i innych wartościach dzieci pisały później w swoich „walizeczkach”
W pierwszy dzień pobytu na obozie, dzieci otrzymały arkusz  „MOJA 

WALIZKA” z następującymi pytaniami: Co zabrałbyś ze sobą do tej walizki  
z pobytu na obozie w Lewinie Kłodzkim?. Co tu przeżyłeś?, Co tu zobaczyłeś? 
Czego się nauczyłeś? A co wykorzystasz  później? Nazwij to.

Oto wybrane tylko niektóre fragmenty  wypowiedzi dzieci:

„Zobaczyłam niesamowite  formacje skalne, nauczyłam się współpracy 
z innymi” Ola.

„Ja zabrałabym stąd dobry humor , świetną atmosferę oraz dobrych 
przyjaciół” Marysia.

„Zabrałabym górskie powietrze, poznałam wspaniałych wolontariuszy. 
W klasie będę umiała pójść na kompromis i współpracować z innymi”. 
Klaudia.

„Nauczyłam się porządkowania i gospodarowania swoimi pieniędzmi. 
Zabrałabym stąd radość, chciałabym pojechać kiedyś z Bractwem na całe 
wakacje” Daria. „Ja też chciałbym pojechać z Bractwem na całe wakacje”. 
Daniel.

W przyszłości na pewno będę szanować innych , nauczyłam się słuchać. 
Zabrałabym stąd Góry Stołowe i wszystkie piękne krajobrazy”. Wiktoria

„Do walizki zabrałabym wszystkich moich przyjaciół. Nigdy nie byłam za 
granicą naszego kraju, podobała mi się Praga. W swoim życiu wykorzystam 
umiejętność współpracy z innymi. Dowiedziałam się czym jest odwaga, wiara, 
miłość”. Sylwia

„Przeżyłam tutaj niesamowite chwile , nauczyłam się pomagać innym jak 
dbać o swoje rzeczy i jak ufać  wolontariuszowi”. Patrycja

„Nauczyłam się tutaj współpracy, zobaczyłam piękne krajobrazy, 
wykorzystam opiekuńczość i sposób porozumiewania się z małymi dziećmi”. 
Kamila

„Zabrałbym stąd  ze sobą muzykę , nauczyłem się być grzecznym 
i pomagać innym, na pewno wykorzystam później jak być dobrym dla ludzi” 
Krystian

Nauczyłem się chodzić spać punktualnie, wykorzystam energię i górskie 
powietrze do pracy w szkole”.  Piotr

Doświadczenie w pracy z dziećmi kiedyś być może przyda się. Niektórzy 
boją się, że nie dadzą rady, albo że to ich nie zaciekawi. Ale przecież nigdy nie 
dowiemy się, nie przekonamy czy coś nam odpowiada, jeśli nie spróbujemy. 
„Chce pomagać i tyle” tak jak mówi Magda. Jej zdaniem zwyczajnie warto 
pomagać.

Zachęcam wszystkich do udziału w wolontariacie, bez względu na to 
gdzie chcecie pomagać, bo wszędzie są potrzebni ludzie, którym chce się 
zrobić coś dla innych.

Te wakacje i związane z nimi przeżycia byłyby niemożliwe, gdyby nie 
wsparcie finansowe Urzędu Miasta i Gminy w Staszowie oraz darczyńców, 
w gronie których znalazły się: Elektrownia Połaniec, Kopalnia Siarki „Siar-
kopol” S.A. w Grzybowie oraz sponsorzy indywidualni: Jan Suska, Zygmunt 
Drzymalski, Stanisław Duda, Bernard Wójcik i Danuta Równiak. Szczególne 
podziękowania za okazaną życzliwość, pomoc i dar serca ofiarowany dzieciom 
kierujemy do Pana Romualda Garczewskiego, Mariana Kosowicza, Jerzego 
Kaka, Henryki Markowskiej, Stanisława Lecha Zalewsksiego, Remi-
giusza Kruzla, Danuty Batóg, Partycji i Marcina Misków, Edycie 
Szymczak. 

Renata Łagosz

„zRoBIć coŚ dLa INNych”
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Gminna Komisja Rozwiązywania Problemów alkoholowych przy 
UMiG w Staszowie, przy współpracy z Komendą Powiatową Policji 
i 13. drużyną harcerską „Wiatr” przyłączyła się do ogólnopolskiej 

akcji „znicz”.

Przedsięwzięcie realizowano w dniach od 28 do 30 października w czasie 
wzmożonego, świątecznego ruchu drogowego. Jak co roku, celem akcji jest poprawa 
bezpieczeństwa podróżujących. Podczas rutynowych kontroli pojazdów, prowa-
dzonych przez policjantów, harcerze wręczali kierowcom ulotki, których treść 
przypominała o podstawowych zasadach bezpieczeństwa oraz przestrzegała przed 
jazdą na podwójnym gazie. 

Między innymi ulotka „Mamo, tato zwolnij – proszę” miała na celu zaan-
gażowanie najmłodszych podróżnych w poprawę bezpieczeństwa na drodze. Jej 
przekaz kładł nacisk na kształtowanie wśród przyszłych kierowców odpowiednich 
i rozważnych postaw za kółkiem.

Danuta Batóg

aKcja „zNIcz”Moje myśli - córce
Nie przyszłaś dzisiaj,
I nie przyjdziesz nigdy.
Ta podróż taka długa,
Że się z niej nie wraca.

Nie wiem, jak jest „tam”
I co Cię otacza,
Czy ciemność, smutek,
Gruby mur milczenia?

Ja go przebiję, udręczonym sercem,
Bo musisz poczuć
Moją wielką miłość,
Mój żal, tęsknotę,
Myśli  - które bolą.

Lecz nie ożywią Ciebie
Ni mojego serca
Z pokorą znoszę,
Srogi wyrok Boga.

Śpij więc Kochanie,
Drzewa pieśń Ci nucą,
Cichy szept modlitwy,
Do nieba Ci niosą.

Śpij, Kochanie, śpij.
Zofia Mazurówna - Gęca

W dniach 9-11 grudnia w Kielcach i Staszowie odbyła się 
XVI doroczna konferencja. Naukowcy z Polski, Rosji 
i Ukrainy poruszali się w ramach interdyscyplinarnego 

tematu pt. „Fundamentalne Kategorie Ludzkiego Poznania. 
opozycja I: świat i jego obrazy”.

Staszowska część rozpoczęła się w sobotę 10 grudnia. Naukow-
ców przywitał burmistrz Staszowa Romuald Garczewski oraz starosta 
staszowski Andrzej Kruzel.

Organizatorami konferencji byli Zakład Myśli Politycznej 
Instytutu Nauk Politycznych Wydziału Zarządzania i Administracji 
Uniwersytetu Jana Kochanowskiego w Kielcach oraz Zamiejscowy 
Ośrodek Dydaktyczny UJK w Staszowie, przy współpracy z insty-
tutem Filologii Rosyjskiej UJK, Uniwersytetem Narodowym im. I. 
Ogienki w Kamieńcu Podolskim oraz Wyższą Szkołą Humanistyczno-
Przyrodniczą w Moskwie. Konferencja odbyła się pod patronatem 
Burmistrza Staszowa Romualda Garczewskiego.

Red.

KoNFeReNcja NaUKoWa W STaSzoWIe

Dr Grair Magakian z Stowarzyszenia na Rzecz Postępu Demokracji 
ERWIN, wygłasza  referat pt. „Semantic primes a percepcja 
językowego obrazu świata”



Burmistrz Romuald Garczewski i Starrosta Andrzej Kruzel
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W dniu 18 listopada 2011 r. reprezentacja Staszowskiego 
ośrodka Kultury, pod opieką Beaty chodurek, wzięła 
udział w IV Koneckim Przeglądzie Piosenki Poezja 

W PIoSeNce „agnieszka i Inni”. Przegląd odbywał się w domu 
Kultury w Końskich i skierowany był do młodzieży w wieku 13 
– 26 lat. 

Głównym celem przeglądu była popularyzacja twórczości uzna-
nych autorów piosenek, ze szczególnym uwzględnieniem Agnieszki 
Osieckiej. Wszyscy uczestnicy przeglądu musieli obowiązkowo zapre-
zentować jedną piosenkę z tekstem pani Osieckiej, a drugą - innego 
twórcy. Do eliminacji przystąpiło wiele osób reprezentujących bardzo 
wysoki poziom. Jury postanowiło dopuścić do finału większą liczbę 
osób, niż przewidywał to regulamin. Z tego powodu przedstawicielki 
naszego Domu Kultury musiały rywalizować z liczną i bardzo mocną 
konkurencją. W eliminacjach reprezentowały nas: Katarzyna Cho-
durek, Paulina Chyc, Adrianna Gach, Sonia Kulinowska, Patrycja 

Prus, Elwira 
R e j n o w i c z , 
A l e k s a n d r a 
Rogala, Klub 
Piosenki Rytm 
(TRIO w skła-
d z ie:  K a t a -
rzyna Chodu-
rek, Adrianna 
Gach, Elwira 
Rejnowicz).

K a ż d a 
z dz iewczyn 
r e p r e z e n t o -
wała bardzo 
wysoki poziom. Ostatecznie do finału zakwalifikowały się: Kasia, 
Patrycja, Elwira i TRIO. Nadmienić należy, że finalistki nie pre-
zentowały wybranych przez siebie piosenek, tylko losowały z puli 
przygotowanej przez organizatorów. Na przygotowanie wylosowanych 
propozycji miały tylko dwa tygodnie. Los szczęścia nie do wszystkich 
się uśmiechnął, ale każdy starał się dać z siebie wszystko, mimo nie-
zbyt pasującego mu repertuaru. Dodatkową trudność miało TRIO, 
które wylosowało bardzo trudną piosenkę i musiało ją zaśpiewać 
na trzy głosy. Jak się później okazało, ogromny wkład pracy został 
zauważony i doceniony, bo właśnie Klub Piosenki Rytm (TRIO) zna-
lazł się w gronie laureatów i otrzymał specjalne wyróżnienie. Koncert 
finałowy odbywał się z udziałem zespołu muzycznego „Instruktor”, 
złożonego ze znanych koneckich muzyków, takich jak: Piotr Salata, 
Mateusz Salata, Roman Cieślak i Piotr Zaborowski. Jury podkreśliło, 
że tegoroczny przegląd miał niesamowicie wysoki poziom. Dlatego 
tym bardziej cieszy sukces naszego TRIO z Klubu Piosenki Rytm. 
Młodym wykonawcom gratulujemy! 

Red.

Poezja W PIoSeNce

z okazji dnia świętego Mikołaja w kościele pw. świętego 
Bartłomieja w Staszowie zorganizowany został charyta-
tywny koncert pt. „Serce Sercu”. odbył się on z inicjatywy 

ks. Grzegorza Maruszaka, dekanalnego duszpasterza dzieci 
i młodzieży, a zadedykowany został wychowankom domu dziecka 
w Łoniowie.

W koncercie udział wzięły zespoły, schole i chóry z parafii nale-
żących do dekanatu staszowskiego. Dodatkowo startowały one także 
w konkursie. Komisja pod przewodnictwem Jolanty Zdrojkowskiej, 
dyrektor Liceum Ogólnokształcącego im. ks. kard. Stefana Wyszyń-

skiego w Staszowie wyłoniła osoby i zespoły, które przedstawiły naj-
ciekawsze aranżacje utworów o tematyce religijnej. Zdaniem jurorów 
najładniej zaprezentowała się Agnieszka Krzyżanowska z Bogorii, 
która zajęła pierwsze miejsce, drugie miejsce otrzymali harcerze 
z 13. staszowskiej drużyny harcerskiej „Wiatr” im. Tadeusza Sewery, 
a trzecie Eliza Ratusznik z parafii pw. świętej Barbary w Staszowie. 
Wyróżnienie zaś trafiło do Magdaleny Brożyny z parafii pw. świętego 
Bartłomieja w Staszowie.

Warto zaznaczyć, iż gościnnie wystąpił chór z parafii pw. świętej 
Teresy od Dzieciątka Jezus w Godziszowie oraz chór męski „Chorał” 
z parafii pw. Świętej Trójcy z Rakowa. Pieśni, które zaprezentowali 
występujący, wysłuchali wierni dekanatu staszowskiego, w tym Hen-
ryka Markowska, wiceburmistrz oraz radni Miasta i Gminy Staszów. 
Zebrane recenzje świadczą o tym, iż koncert bardzo się podobał i był 
dla wielu wspaniałą ucztą duchową.

Agata Bazak, fot. Zofia Dulińska

MIKoŁajKoWy 
KoNceRT dLa dzIecI 
z ŁoNIoWa
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drugie półrocze staszowska formacja Polskich drużyn 
Strzeleckich rozpoczęła szkoleniem z musztry, strzelaniem 
oraz licznymi wyjazdami na uroczystości patriotyczne. W 

dn. 16 lipca odwiedzili „ Muzeum orła Białego” w Skarżysku oraz 
obejrzeli inscenizację bitwy polsko – bolszewickiej z 1920 roku. 

17 lipca uczestniczyli w uroczystościach 67. rocznicy bitwy 
partyzanckiej 2 p.p. Leg. z Wehrmachtem w Cebrze. 

W rocznicę wybuchu Powstania Warszawskiego w dn. 1 sierpnia 
uczestniczyli wraz z harcerzami, komendantem ZHP phm. Grzego-
rzem Basińskim w uroczystościach w Kielcach na skwerze „Szarych 
Szeregów”. 

W dniu 7 sierpnia na ul. Zamkowej w Kielcach obejrzeli rekon-
strukcję rozbicia U.B.-ckiego więzienia z 3 na 4 sierpnia 1945 roku. 
przez oddział partyzantów Antoniego Hedy „Szarego”. Uczestniczyli 
w IV Pikniku Historycznym w dn 18 września w miejscowości 
Szewce k/Kielc. W czterech epizodach został przedstawiony cykl 
walk partyzanckich oddziału „Szarego” i ludności cywilnej z nie-
mieckim okupantem. Widowisko przygotowała Grupa Rekonstruk-
cji Historycznych „Jodła” pod kierownictwem Prezesa Dionizego 
Krawczyńskiego. 

W dniu. 24 września w Zgórsku k/Chęcin uczestniczyli w uro-
czystościach 63. rocznicy zamordowania Polskich Żołnierzy A.K. 
– NSZ – WiN w lesie w Zgórsku. Uroczystości zorganizował Związek 
Strzelecki R.W.N. Komenda Główna Warszawa. Wyróżnieni goście 
otrzymali książkę „Żołnierze Wolnej Polski” autorstwa Wiesława 
Kucy. Nasza delegacja PDS uczestniczyła w uroczystościach 72. 
rocznicy powstania Polskiego Państwa Podziemnego oraz powstania 
tajnego harcerstwa „Szare Szeregi” 

W dniu 27 września w Lesie Mieszała „Sina Woda” przy kapliczce 
p.w. św. Jacka k/Wąchocka. W dniu 2 października uroczystości 
67. rocznicy Bitwy I pułku AK pod Piotrowym Polem odbyły się 

z udziałem staszowskich strzelców, którym przypadło poprowadze-
nie kolumny pocztów sztandarowych. Nieśli sztandar 2 p.p. Leg. 
z Sandomierza oraz ŚZŻAK ze Staszowskiego Koła. Było to wielkie 
wyróżnienie dla młodych gimnazjalistów w mundurach Polskich 
Drużyn Strzeleckich i przepiękna promocja Staszowa w Iłży. Pod 
pomnikiem poległych partyzantów w bitwie „Pod Piotrowym Polem” 
odznaczeni zostali medalami Andrzej Wawrylak i Wiesław Kuca. 

Strzelcy i harcerze w dniu 28 października uczestniczyli 
w „Partyzanckiej Drodze Krzyżowej” na Wykusie. Patronat honorowy 
i opiekę duchową przyjęli ks. bp. Henryk Tomasik oraz ks. infułat 
Czesław Wala z Sanktuarium w Kałkowie. Spotkanie na Wykusie 
zakończył przemówieniem senior i przewodniczący środowiska 
partyzanckiego Ponury –Nurt; Zdzisław Rachtan ps. „Halny”, który 
zwracając się do obecnych, prosił o podtrzymywanie etosu AK oraz 
uczestnictwo młodzieży w uroczystościach patriotycznych jakie, 
odbywają się na Ziemi Świętokrzyskiej.

Wiesław Kuca

z życIa PoLSKIch dRUżyN STRzeLecKIch  
W STaSzoWIe

Bajka, to rodzaj literatury, z którą dziecko styka się bardzo 
wcześnie i to przy różnych okazjach. dzieciom bajki opo-
wiadają babcie, mamy, słyszą je także w radio, oglądają 

w telewizji, słuchają w przedszkolu. 
Bajka zaciekawia je, bo mówi o rzeczach i ludziach niezwy-

kłych, niecodziennych i niespotykanych. Przenosi dziecko w świat 
fantastyczny, piękny, ciekawy, ukazując bohaterów dobrych i złych. 
Bajka kształci poczucie sprawiedliwości, wrażliwości na piękno, uczy 

dobroci, miłości.
W sprzyjających warunkach 

przedszkolaki z zainteresowaniem 
słuchają bajek. Treści związane 
z bajką wyrażają podczas zajęć 
np. w pracach plastycznych, rysun-
kach, malowankach, ulepian-
kach. Treści te mają także odbicie 
w zabawach dzieci. Okazuje się, 
że każde dziecko inaczej widzi 
świat bajki, na co innego zwraca 
uwagę. 

W Przedszkolu Nr 4 w Staszo-
wie od października 2011 roku, 
w grupie 3 letnich dzieci, odby-

wają się raz w tygodniu spotkania z Panią z biblioteki, która w trakcie 
ich trwania czyta dzieciom bajek z różnych stron świata. 

W ramach Akcji „Światowego Dnia Pluszowego Misia”  w Zespole 
Placówek Oświatowych – w Przedszkolu nr 4 im. T. Kościuszki 
w Staszowie dnia 25 listopada 2011 roku dzieci 3 – letnie zostały 
zaproszone na imprezę związaną z obchodami, na którą miały przy-
nieść swojego ulubionego pluszowego misia. 

Aby podziękować Pani Bibliotekarce, dzieci przygotowały krótki 
program artystyczny, opracowany przez nauczycielkę – Emilię Kowal-
ską. Recytowały wiersze, przy akompaniamencie gitary, śpiewały 
piosenki, tematycznie związane z obchodami Dnia Pluszowego Misia: 
np. wiersz „Kto misiowi urwał ucho?”, czy piosenka „Miś różowy”.

Pani z bibloteki, oprócz zabaw z dziećmi oraz innych atrakcji, 
przygotowała konkurs „ Moje ulubione bajki”. Dzieci po wysłu-
chaniu fragmentu bajki, miały odpowiedzieć na pytanie „Jaka to 
bajka?”. Na zakończenie zajęć wesoło bawiły się przy dźwiękach 
muzyki. Obdarowane słodyczami z uśmiechem na twarzach wracały 
do przedszkola. 

Ciekawe zajęcie inspirowane bajkami dostarczyło dzieciom 
wiele emocji i wrażeń. Dało małym odbiorcom satysfakcję płynącą 
z obcowania z książką. 

Red. 

„ ŚWIaToWy dzIeŃ PLUSzoWeGo MISIa ”
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Mija 33 lata od wyboru Karola Wojtyły na Papieża. W 
naszych sercach – pamięć o  Nim, nigdy nie zginie. jan 
Paweł II był człowiekiem o wielkim sercu, życzliwym, 

sprawiedliwym, otwartym na rozmowę. Potrafił w każdym roz-
budzić miłość do bliźniego. W swoich przemówieniach nawoływał 
do wiary, ufności w Bogu, szacunku do drugiego człowieka. 

Kochali go wszyscy, zarówno społeczność katolicka, jak 
i wyznawcy innych religii. Zawsze miał czas dla dzieci i młodzieży. 
Spotykał się z nimi i poświęcał im dużo uwagi. 

„ Pamięć o Nim – wciąż żyje ”. 
Wszyscy ludzie – młodzież, starsi i dzieci – nigdy o Nim nie 

zapomną. Uczestniczą w konkursach plastycznych organizowanych 
w szkołach i przedszkolach. 

W Zespole Placówek Oświatowych, w Przedszkolu nr 4, dla 
uczczenia pamięci o Wielkim Papieżu – Polaku została zasadzona 
jodła papieska przez panią dyrektor – mgr Małgorzatę Kazimierską 
oraz panią wicedyrektor Alicję Misiak przy współudziale dzieci 
i młodzieży.

W ramach obchodów „ Dni Papieskich ” w naszym Przedszkolu 
nr 4 pani Lucyna Gozdek – sponsor placówki - na cześć Jana Pawła 

II – przygotowała „ Kącik 
Papieża ”. W kąciku tym 
w oprawie biało – złotej 
w id n ie j ą  w i z e r u n k i 
Papieża na tle szarobiałych 
gołębi, – symbolizujących 
pokój na całym świecie. 

Jeden z obrazów został 
ręcznie wyhaf towany 
przez pracownicę Zespołu 
Placówek Oświatowych 
– panią Annę Grzesik. 

Rodzice oraz dziad-
kowie, przyprowadzający 
dzieci do przedszkola, 
często spoglądają na „ 
Kącik Papieża ”. Na ich twarzach dostrzec można zadumę, łzy wzru-
szenia. Powraca pamięć o Człowieku, który potrafił rozbudzić miłość 
... i zjednoczyć w niej wszystkich ludzi. 

Emilia Kowalska

WSPoMINaMy, jaNa PaWŁa II

Motto „Pieśń … czyn … wspomnienie – to jedno – to 
Polska!” towarzyszyło obchodom 10. rocznicy nada-
nia Publicznej Szkole Podstawowej nr 2 w Staszowie 

imienia Ignacego jana Paderewskiego. Uczniowie wraz 
z nauczycielami oraz zaproszonymi gośćmi w tym z henryką 
Markowską, wiceburmistrz Staszowa i Bonifacym Wojciechows-
kim wiceprzewodniczącym Rady Miejskiej w Staszowie uczcili 
pamięć patrona szkoły, wybitego patrioty, wielkiego pianisty 
i polityka. Pamiętano również o tych, którzy 93 lata temu walc-
zyli o wolną i niepodległą Polskę. obchodom towarzyszył poczet 
flagowy i sztandarowy.

Uroczystość rozpoczęła się od Mszy świętej w sanktuarium 
błogosławionego Jana Pawła II, którą w intencji całej społeczności 
szkolnej odprawił ks. Marek Zioło, homilię zaś wygłosił ks. prałat 
Henryk Kozakiewicz. Kaznodzieja podkreślił niezłomną postawę 
Ignacego Jana Paderewskiego oraz jego gorący patriotyzm. Zwracając 
się do licznie przybyłych uczniów zaapelował, aby wpatrywali się 
w postać swojego patrona i wiernie go naśladowali. Podczas Eu-
charystii modlono się za ojczyznę, za zmarłych nauczycieli oraz za 

bohaterów pierwszej i drugiej wojny światowej.
Dalsza część uroczystości odbyła się w siedzibie szkoły. Tam, 

dyrektor Zespołu Szkół nr 2 Jan Gromniak podsumował efekty 
pracy dydaktycznej w szczególności udziału uczniów i nauczycieli 
w realizacji szeregu projektów i konkursów. Część wystąpienia 
poświęcona została historii szkoły oraz osobie Ignacego Jana Pa-
derewskiego. Minutą ciszy uczczono zmarłych nauczycieli, a harcerze 
z 7. Staszowskiej Drużyny przeszli do Rynku, gdzie przy pomniku 
Tadeusza Kościuszki złożyli wiązankę kwiatów i zapalili znicze 
w hołdzie tym, którzy oddali życie w obronie naszej ojczyzny. 

Podczas święta szkoły wręczone zostały także nagrody w konkur-
sach plastycznych pt. „Wędrowali ku wolnej ojczyźnie” i „Polska moja 
ojczyzna” oraz fotograficznym pt. „Moja szkoła w obiektywie”. Na-
grodzone prace wyeksponowane zostały na specjalnie przygotowanej 
wystawie. Ostatnim punktem był montaż słowno-muzyczny, 
w którym uczniowie ukazali drogę Polaków do niepodległości oraz 
zaśpiewali pieśni patriotyczne.

W ramach obchodów święta szkoły można było zwiedzić pra-
cownie szkolne. Ponadto odbyło się ślubowanie klas pierwszych 
szkoły podstawowej i gimnazjum.

Agata Bazak, fot. Zbigniew Maruszewski

LeKcja PaTRIoTyzMU  
W STaSzoWSKIej „dWÓjce”
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Staszowski ośrodek Kultury oraz Staszowskie Towarzystwo 
Kulturalne w siedzibie Muzeum 
ziemi Staszowskiej w dniu 8 

listopada 2011 roku w 69. rocznicę 
tragedii staszowskich żydów zorgani-
zowało spotkanie pt. „hoLocaUST 
– 8 listopada 1942 roku”. Słowo o historii 
społeczności żydowskiej w Staszowie 
oraz o wizytach rodzin staszowskich 
żydów w naszym mieście, o pracach 
odtworzeniowych na kirkucie, wygłosił 
andrzej Wawrylak. 

Ukoronowaniem spotkania była 

projekcja filmu TVP pt. „Ostatni Świadek”. Film o losach wojennych 
Samuela Willenberga, urodzonego 1933 toku w Częstochowie – izra-
elskiego rzeźbiarza i malarz, więźnia Treblinki, uczestnika powstania 
warszawskiego, partyzanta, kawalera orderu Virtuti Militari. 

Dla odwiedzających staszowskie Muzeum, 
kustosz Lucjan Zaczkowski przygotował wystawę 
fotografii z podroży po Ameryce Południowej 
pana Roberta Jana Panka, urodzonego w 1933 
roku w Staszowie, a od 1960 roku mieszkańca 
Białegostoku. Ten muzyk - dyrygent jest autorem 
hejnału Białegostoku oraz Staszowa, który jest 
grany codziennie z wieży Ratusza w południe. 
Fotografią zajmuje się od 2002 roku, posiada 
znaczą kolekcję zdjęć z rozlicznych podroży po 
wielu krajach świata.

Wiesław Kuca

W 69. RoczNIcę 
hoLocaUSTU

Ten nasz, staszowski, w ostatnim roku w budowie. Właśnie,    
w listopadowe święto niepodległości, otrzymaliśmy 
urokliwy zakątek odnowionego gruntownie parku im. 

a. Bienia, z jego ławeczką pamięci oraz usytuowanym obok 
pomnikiem poświęconym pamięci staszowskich oficerów Wojska 
Polskiego i policjantów pomordowanych wiosną 1940 roku 
na wschodzie. dzisiaj to miejsce zachęca do spacerów estetką 
wyglądu, a także połączeniem przeszłości z teraźniejszością, co 
jest jego dodatkowym walorem. 

Przez cały czas trwają remonty ulic, dróg, chodników. Zakończono 
przebudowę tzw. ”powodziówek”. Ku końcowi zbliża się także wielka 
przebudowa ulic w ramach rewitalizacji osiedla „Ogrody”.

To nie wszystko, dzisiaj jedynie zasygnalizowałam temat, który  
mogły być materiałem na obszerne omówienie. 

Z ambitnych planów na najbliższą przyszłość wymienię tylko: 
budowę spalarni śmieci w Rzędowie- ogromne przedsięwzięcie, tak 
bardzo potrzebne Staszowowi i okolicznym gminom. Dalej, do 2012  
roku planuje się zakończenie etapu budowy drogi od Chmielnika 
do Staszowa, w ramach rozbudowy drogi wojewódzkiej nr 765 
Chmielnik- Osiek. W nieodległym czasie będziemy mogli oglądać 
przebudowaną i zmodernizowaną budowlę w starym parku nad 
Czarną. Będzie też w naszym mieście żłobek  i klub dziecięcy.!!!

Tę ostatnią informacje zakończyłam wykrzyknikami ( poprawnie 
są to znaki wykrzyknienia), bo dla mnie, nauczycielki, dziecko było 
i będzie zawsze w centrum zainteresowania.

A na koniec tego, jedynie telegraficznego, przypomnienia zostawi-
łam sobie perełkę, „miód na moje serce” dwa najnowsze, nowoczesne, 
kolorowe place zabaw dla dzieci. Jeden temat moich felietonów mniej, 
ale… nie do końca. Będę ciągle przypominała rodzicom, dzieciom 
i młodzieży o konieczności poszanowania tego publicznego dobra, 
które powinno długo służyć wszystkim mieszkańcom.

Rozpisałam się o Staszowie w budowie. Taki jest bowiem nasz 
dzisiejszy staszowski świat…

Ale ten tekst musi być również bożonarodzeniowy, bo i święta 
tuż, tuż. Przez wiele lat pisałam o nich w miejscowych gazetach 
i zawsze ze wzruszeniem. Bo też są to święta wyjątkowe: ciepłe- choć 
w zimie, rodzinne-chociaż nie dla wszystkich, radosne ale i smutne. 
Tyle ich, ile domów. A w nich tyle miłości i serdeczności, a może  
złości i obojętności, ile w ich mieszkańcach.

Na jakiejś stronie internetowej przeczytałam tekst „Wtedy jest Boże 
Narodzenie” i pomyślałam, że będzie on stanowił istotę drugiej części 
mojego felietonu na ten świąteczny czas. Podobał mi się i jego autorstwo 

przypisywałam ks. Janowi Twardowskiemu, który napisał wiersz „Dlaczego 
jest Boże Narodzenie”. Okazało się, że autorką oryginalnego tekstu „Wtedy 
jest Boże Narodzenie” jest Matka Teresa z Kalkuty.

Według niej Boże Narodzenie dzieje się zawsze wtedy, gdy  
wyciągamy z uśmiechem rękę do drugiego człowieka, kiedy potrafimy 
go cierpliwie wysłuchać i gdy dajemy mu odrobinę nadziei. Wtedy 
jest Boże Narodzenie.

Jest także wówczas, gdy sami stwierdzamy z pokorą, „…jak nikłe 
są nasze możliwości”, a „…jak wielka jest nasza słabość”. „Zawsze 
wtedy jest Boże Narodzenie”- kończy utwór autorka.

I cóż? Wypada się z nią zgodzić, chociaż trudno to wyznanie 
zaakceptować.

No, bo jakże to? Ja… z pokorą? Ja… słaby? Odmieniamy to nasze 
„ja” we wszystkich możliwych przypadkach. Jest ono najważniejsze 
we wszystkich sytuacjach, bo ja umiem, ja wiem, ja mogę. To jednak 
temat do głębszego omówienia i rozwinięcia. 

A dzisiaj? Pozwólmy. Zgódźmy się. Niechże to ważne święto 
Pańskiego Narodzenia staje się codziennie w naszych sercach. I zanim 
nadejdzie to grudniowe, wiekowej już tradycji, bądźmy dla siebie 
życzliwi i wyrozumiali, tak zwyczajnie po ludzku, dobrzy. Proste?  
Wcale nie. Trudne, nieraz nawet bardzo. Ale próbować trzeba. Staram 
się to czynić, chociaż często boli, mocno boli… ale częściej jeszcze 
…bardzo, bardzo cieszy! 

Życzę moim Czytelnikom głębokiego zamyślenia nad istotą 
i prawdziwym sensem świąt Bożego Narodzenia. Życzę zdrowia 
i radości z rodzinnych spotkań przy wigilijnym stole.  „Bądźmy  
choćby wtedy dla siebie … na odległość ręki, na głębokość wzroku, 
na słyszalność serca”. Także na Nowy 2012 Rok składam życzenia 
wszelkiej pomyślności. Niech nam się wszystkim darzy wszędzie 
i we wszystkim.

Boże Narodzenie 2011. Jadwiga Szyszka

To NaSz ŚWIaT…

Kadr z wystawy Roberta Panka
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Przedmiot, który dziś prezentujemy jest z pewnością jedną 
z ciekawszych pamiątek, związanych ze Staszowem. 
dokumentuje bowiem historię Szkoły Podstawowej 

(dawniej 7mio klasowej Publicznej Szkoły Powszechnej) nr 2 
w Staszowie, której dyrektorem przed II wojną światową był 
józef jaroń, zamordowany w kwietniu 1940 r. w Katyniu. 

Przedstawiany przedmiot to album 
fotograficzny, stanowiący dar społeczności 
szkolnej dla dyrektora, przedstawiający 
kierowaną przez niego placówkę w roku 
szkolnym 1937 – 1938. Album zawiera 
35 zdjęć o specyficznych perforowanych 
ramkach. Fotografie przedstawiają szkolne 
koła zainteresowań m.in. P.C.K., S.K.O, 
Liga Morska Kolonialna, Liga Ochrony 
Powietrznej Państwa, P.B.K. i inne. Na 
fotografiach widać obchody świąt pań-
stwowych, urodzin i śmierci Marszałka 
Józefa Piłsudskiego, zajęcia wychowania 
fizycznego, prace w szkolnym ogródku, 
przedstawienia i akademie szkolne. 

Zdjęcia obrazują też wszystkie klasy 
szkolne, z charakterystycznymi portre-
tami prezydenta Ignacego Mościckiego, 
wszystkich uczniów, z których znaczną 
część stanowili przedstawiciele społecz-
ności żydowskiej, wszystkich nauczycieli 

i pracowników administracyjnych. Pod każdą fotografią są podpisy 
wykonane zielonym tuszem, które ułatwiają ich identyfikację. 
Album stanowi przebogate źródło informacji dotyczące staszow-
skiej oświaty i stanowić może przyczynek do dalszych badań 
historycznych. 

Paweł Ciepiela,

hISToRIa jedNeGo PRzedMIoTU -
aLBUM STaSzoWSKIeGo dyReKToRa

W dniu 5 grudnia 2011 r. w Staszowskim ośrodku Kul-
tury odbyła się sesja historyczna pt. „Stan wojenny na 
ziemi staszowskiej” dla uczczenia 30. rocznicy stanu 

wojennego. jej organizatorem był Staszowski ośrodek Kultury 
przy nieocenionej pomocy delegatury Instytutu Pamięci Naro-
dowej w Kielcach. 

Po krótkim wprowadzeniu mgr Marek Jończyk z Wydziału 
Edukacji Historycznej IPN w Kielcach przedstawił wykład na temat 
stanu wojennego w województwie kieleckim. Był on wzbogacony 
prezentacją multimedialną, na którą składały się zdjęcia, dokumenty, 
obwieszczenia, ulotki, kartki żywnościowe, korespondencja z obozów 
internowania, przepustki itp. Wśród nich znalazły się archiwalia 
związane z ziemią staszowską. Następnie swymi wspomnieniami 
ze stanu wojennego podzielił się ówczesny działacz „Solidarności” 
i jej współzałożyciel w KiZChS „Siarkopol” w Grzybowie, członek 
Komisji Krajowej Związku – Józef Małobęcki. 

Opowiadał o pierwszych godzinach stanu wojennego, który zastał 
go na krajowym zjeździe w Gdańsku, o zatrzymaniu, internowaniu 
wreszcie o propozycji wyjazdu za granicę do USA, gdzie spędził 
29 lat. 

Sesję zaszczycili m.in. zastępca burmistrza Staszowa Tomasz 
Fąfara, ówczesny przewodniczący NSZZ „Solidarność” KiZChS 
„Siarkopol” Bolesław Kozłowski, który był również internowany, 
członkowie Światowego Związku Żołnierzy Armii Krajowej ze 

Staszowa, dziennikarze. 
Cała sesja naukowa filmowana była przez TVP Kielce, na żywo 

nadawana również dla Radia Kielce. Impreza miała charakter eduka-
cyjny i skierowana była przede wszystkim do uczniów staszowskich 
uczniów szkół średnich i gimnazjalnych, którzy pod opieką nauczy-
cieli licznie przybyli do Staszowskiego Ośrodka Kultury. Była to bez 
wątpienia ciekawa lekcja historii, wykraczająca poza ramy obecnego 
programu nauczania. 

Paweł Ciepiela

PaMIęTaMy o STaNIe WojeNNyM

Karta z albumu 
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Niezwykle udany dla staszowskich nauczycieli okazał się 
jubileuszowy V Turniej Strzelecki o Puchar Prezesa okręgu 
Świętokrzyskiego zNP. Podczas zawodów rozegranych 1 

października 2011 r. na strzelnicy zespołu Szkół przy ulicy Kosza-
rowej, czołowe miejsca zdobyli nauczyciele reprezentujący oddział 
zNP w Staszowie. 

W tegorocznych zawodach udział wzięło 9 zespołów reprezentują-
cych Oddziały Związku Nauczycielstwa Polskiego z terenu województwa 
świętokrzyskiego. Na bardzo dobrze przygotowanych obiektach Zespołu 
Szkół nauczyciele rywalizowali w dwóch konkurencjach strzeleckich: 
w broni pneumatycznej i broni kulowej(kbks). Na 10-metrowej strzelnicy 
zawodnicy strzelali z broni pneumatycznej w pozycji stojącej, a na strzel-
nicy 50- metrowej z broni kulowej( kbks) w pozycji leżącej. Uczestnicy 
oceniani byli w kategorii indywidualnej oraz drużynowej. Wszystkie 
drużyny zgodnie z regulaminem składały się z 3 zawodników.  Osobną 
kategorię stanowiły zawody prezesów Ogniw ZNP różnych szczebli.

W tegorocznych zawodach bardzo dobrze wypadli nauczyciele 
staszowskich szkół. W rywalizacji z broni pneumatycznej drużyna 
reprezentująca Oddział ZNP w Staszowie w składzie: Mariusz Siłka, 
Mirosław Ramos i Dariusz Kubalski wystrzelali pierwsze miejsce, a w 
broni kulowej miejsce trzeci. Ponadto w rywalizacji indywidualnej 
zwycięzcą został Mariusz Siłka, a Dariusz Kubalski zajął trzecie 
miejsce. W tej konkurencji do ścisłego finału zakwalifikowało się 6 
najlepszych zawodników, którzy rywalizowali o zwycięstwo syste-
mem argentyńskim na strzelnicy 50-metrowej. Na wyróżnienie zasłu-

guje również 
drugie miej-
sce prezesa 
Z a r z ą d u 
Oddziału ZNP 
w Staszowie 
Z b i g n i e w a 
Błasińskiego 
w konkurencji 
p r e z e s ó w . 
Poniżej przed-
s t a w i a m y 
zestawienia 

wyników w poszczególnych kategoriach.
Broń pneumatyczna – drużynowo: 1. Oddział ZNP Staszów – 263 

pkt,  2. Oddział ZNP Ostrowiec Świętokrzyski 260 pkt,  3. Ognisko ZNP 
Nr 1 w Opatowie 246 pkt,  4. Ognisko ZNP Nr 3 w Staszowie 246 pkt, 5. 
Oddział ZNP w Imielnie 245 pkt, 6. Oddział ZNP w Sandomierzu 243 
pkt,  7. Oddział ZNP w Połańcu -243 pkt, 8. Oddział ZNP w Rytwianach 
– 242 pkt, 9. Oddział ZNP w Opatowie – 196 pkt. 

Broń kulowa (kbks) – drużynowo: 1. Oddział ZNP Ostrowiec Święto-
krzyski – 248 pkt, 2. Oddział ZNP w Rytwianach – 244, 3. Oddział ZNP 
Staszów – 243 pkt, 4. Oddział ZNP w Opatowie – 242 pkt, 5. Ognisko 
ZNP Nr 3 w Staszowie – 235 pkt, 6. Oddział ZNP w Połańcu – 233 pkt, 
7. Ognisko ZNP Nr 1 w Opatowie - 217 pkt, 8. Oddział ZNP w Imielnie 
– 192 pkt, 9. Oddział ZNP w Sandomierzu - 185 pkt. 

Puchar indywidualny Oddział ZNP: 1. Mariusz Siłka - Staszów, 2. 
Michał Sitarski – Ostrowiec Św., 3. Dariusz Kubalski – Staszów, 4. Tomasz 
Kwiatkowski - Ostrowiec Św., 5. Zbigniew Kosterski – Rytwiany

Puchar Prezesów Oddziałów ZNP (panie): 1. Krystyna Słowik 
– Ożarów 158 pkt, 2. Wanda Kołtunowicz - Wanda Kołtunowicz 156 
pkt, 3. Dorota Nowak – Imielno – 152 pkt, 4. Krystyna Socha – Sando-
mierz 125,

Puchar Prezesów Oddziałów ZNP (panowie): 1. Andrzej Soroka 
– Opatów -182 pkt, 2. Zbigniew Błasiński – Staszów – 179 pkt, 3. Jacek 
Więckowski – Rytwiany 178 pkt, 4. Krzysztof Adamski – Opatów 144 
pkt. 

Dariusz Kubalski

STaSzoWScy NaUczycIeLe Na PodIUM

W Bibliotece Publicznej Miasta i Gminy w Staszowie 
odbyły się bezpłatne warsztaty komputerowe dla 
seniorów. do ich zorganizowania skłoniło nas rosnące 

zainteresowanie komputerem i internetem wśród osób starszych. 
zajęcia skierowane były do osób w wieku 55+, mieszkańców 
Staszowa i okolic, którzy chcieli aktywnie spędzić czas wolny 
i zdobyć nowe umiejętności. 

Celem warsztatów było, m.in.: nabycie umiejętności prak-
tycznego wykorzystania nowoczesnych technik informatycznych 
i komunikacyjnych, wyszukiwanie informacji na różnorodne tematy, 
przełamywanie barier związanych z zastosowaniem nowoczesnych 
technik komputerowych.

Program warsztatów obejmował podstawowe zasady korzystania 
z komputera, edytora tekstowego, przeglądarki internetowej, poczty 
elektronicznej, komunikatorów Gadu-Gadu i Skype. 

Organizując takie warsztaty, pomagamy osobom starszym 
w kontaktach z nowoczesnymi mediami, pomagamy także odnaleźć 
się w wirtualnym świecie, który dla większości uczestników tych 
spotkań jest światem nowym.

Dotychczas w naszej bibliotece odbyły się dwie edycje warsztatów 
komputerowych. a w przyszłości planowane są następne. 

Warsztaty zorganizowano przy współpracy z Fundacją Orange 
w ramach programu „Akademia Orange dla bibliotek”. 

Ewelina Głodek

WaRSzTaTy KoMPUTeRoWe dLa SeNIoRÓW
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W dniu 30 listopada br. został rozegrany ostatni turniej z cyklu 
Powiatowej Ligi Piłki Ręcznej. W rywalizacji szkół podsta-
wowych i gimnazjów uczestniczyło w sumie 12 zespołów 

czyli ponad 200 chłopców z terenu Powiatu Staszowskiego. celem 
i zadaniem cyklu turniejów było zorganizowanie na sportowo wolnego 
czasu nastolatkom, a przy okazji wyłowienie najzdolniejszych z nich 
do dalszego kwalifikowanego szkolenia. organizatorem ligi powiatowej 
był Klub Sportowy KoRaB oSiR Staszów. Środki finansowe na orga-
nizację cyklu turniejów pochodziły z dotacji celowej na wspieranie reali-
zacji zadania publicznego z zakresu upowszechniania kultury fizycznej 
i sportu przyznanej przez Starostwo Powiatowe w Staszowie. 

Poszczególne turnieje (wiosna/jesień) organizowane były na obiek-
tach, halach sportowych  w Staszowie, Czajkowie i Bogorii. Zakończenie 
ligi powiatowej odbywało się w podniosłej  i radosnej atmosferze, każdy 
uczestnik sportowej zabawy otrzymał nagrodę. 

W kategorii Szkół Podstawowych zwyciężyli:
I miejsce – Bogoria I; II miejsce – Czajków; III miejsce – Osiek.
W kategorii Gimnazjów zwycięzcami zostali:

I miejsce – Gimnazjum Czajków I; II miejsce – Gimnazjum Bogoria I; 
III miejsce – Gimnazjum Czajków II.

Najlepszymi strzelcami Powiatowej Ligi Piłki Ręcznej zostali:
Hubert Bąk – Gimnazjum Czajków I oraz Damian Falasa – SP Bogoria I
Pierwsze trzy zespoły w obu kategoriach wiekowych otrzymały medale 

i puchary oraz okolicznościowe koszulki. Najlepsi i najskuteczniejsi zawod-
nicy dostali wartościowe nagrody indywidualne, a pozostali zawodnicy 
czekolady oraz drobne gadżety. Sponsorami nagród byli:  Neonet S.A. 
– Przedstawiciel Pan Marek Wosiński, Staszów, ul. Złota 1; Liberty Poland 
S.A. Punkt sprzedaży Plus GSM, Staszów, ul. Krakowska 2; Firma „Romar” 
Mariusz Rogala, Staszów, ul. Towarowa 26. 

Nagrody zawodnikom Powiatowej Ligi Piłki Ręcznej wręczali: Lucyna 
Kozoduj - Wiceprzewodnicząca Rady Powiatu w Staszowie, Jerzy Chudy 
- Wiceprzewodniczący Rady Powiatu w Staszowie, Michała Skotnicki 
- Wicestarosta Staszowski i Grzegorz Rajca - Członek Zarządu Powiatu Sta-
szowskiego, co znacząco podniosło rangę i prestiż rozgrywanych zawodów.

Ze sportowym pozdrowieniem Prezes KS KORAB OSiR Staszów 
Janusz Świętoń 

PoWIaToWa LIGa PIŁKI RęczNej 

Staszowianka angelika Woszczyńska, która reprezentuje UMKS 
„NIedŹWIadeK” Staszów, zdobyła złoty medal w strzelectwie 
na ogólnopolskiej olimpiadzie Młodzieży w Warszawie. 

21 lipca, na obiektach stołecznej Legii, rozpoczął się Finał XVII Ogól-
nopolskiej Olimpiady Młodzieży w strzelectwie sportowym. W zawodach 
tych wystartowało ośmioro strzelców z województwa świętokrzyskiego. Z 
tej grupy najlepiej zaprezentowała się zawodniczka staszowskiego „NIEDŹ-
WIADKA”, wygrywając pierwszego dnia zawodów w konkurencji karabinu 
pneumatycznego. Angelika swój start zaczęła w sobotę o godzinie 9.00 rano 
na stanowisku numer jeden, jak się potem okazało bardzo szczęśliwym. 

Pierwsza seria dziesięciostrzałowa to wynik 96 pkt. na 100 możliwych, 
natomiast opanowanie nerwów pozwoliło, by następne trzy serie Angelika 
strzeliła bardzo równo po 98pkt co w sumie dało wynik 390 pkt. na 400 
możliwych. Tym samym jest to nowy rekord życiowy. Cieszy też fakt, że 
wynik ten został osiągnięty na najważniejszej imprezie w sezonie. Należy 
nadmienić,iż w stawce 47 zawodniczek, z którymi rywalizowała Angelika, 
znalazło się wiele utytułowanych zawodniczek z takich klubów, jak: CWKS 
Legia Warszawa, WKS Wawel Kraków i zawodniczka z kadry narodowej.

Zawodniczka do tego startu przygotowywała się bardzo solidnie, 
trenując pięć razy w tygodniu, pod opieką Marcina Szymańskiego. Tre-
ningi odbywały się na strzelnicy szkolnej Zespołu Szkół im. St. Staszica 
w Staszowie, przy ulicy Koszarowej. 

Z kolei, w dniach 4-6 listopada b.r. w stolicy Małopolski na obiektach TS 
Wisły Kraków, z okazji 93. rocznicy odzyskania przez Polskę niepodległości, 
odbyły się zawody strzeleckie pod nazwą X Międzywojewódzki „Puchar 

Niepodległości”. 
W zawodach 

tych udanie wystar-
towały zawodniczki 
UMKS „NIEDŹI-
WADEK” Staszów, 
Angelika Woszczyń-
ska i Marta Waga. 
Ostatniego dnia 
zawodów dziew-
czyny wystartowały 
w konkurencji karabinu pneumatycznego, 40 strzałów w kategorii juniorek 
młodszych. Bardzo dobre, drugie miejsce zajęła Angelika Woszczyńska, 
która przegrała tylko z Eweliną Cisak z krakowskiego WAWEL-u, a zara-
zem zawodniczką kadry narodowej Juniorek. Na uwagę zasługuje też udany 
występ Marty Waga, dla której były to pierwsze zawody w tej konkurencji, 
po zaledwie trzech miesiącach treningów. Wystrzelane przez nią 360 pkt. 
i zajęcie czwartego miejsca ze stratą zaledwie trzech punktów do podium, 
to bardzo dobry prognostyk na przyszłość dla tej zawodniczki.

Następne zawody, w których udział wezmą zawodnicy ze staszow-
skiego NIEDŹWIADKA, to Zawody Klasyfikacyjne Polskiego Związku 
Strzelectwa Sportowego „PUCHAR WROCŁAWIA” w strzelaniach  
pneumatycznych, które odbędą się 17-20 listopada we Wrocławiu i VII 
ogólnopolskie  zawody strzeleckie z broni pneumatycznej o Puchar Ziemi 
Międzyrzeckiej, 25-27.11.2011r. 

aNGeLIKa WoSzczyŃSKa „ USTRzeLIŁa” zŁoTo



Miasto Staszów uzyskało tytuł „Miasta Przyjaznego 
Biznesowi”. Nagrodę odebrał burmistrz Romuald 
Garczewski. został on również indywidualnie 

wyróżniony w konkursie „Samorząd Przyjazny Biznesowi 
2011” za sprzyjanie rozwojowi podmiotów gospodarczych.

Uroczyste wręczenie statuetki i dyplomów odbyło się w Kielcach, 
podczas „I Ogólnopolskiej Konferencji Nowoczesnego Biznesu”.

Kapituła konkursowa, typując najlepsze samorządy, brała pod 
uwagę liczbę firm wyróżnionych w konkursach Gepardy Biznesu 
i Efektywna Firma 2008-2011 na podstawie danych Wywiadowni 
Gospodarczej InfoCredit w przeliczeniu na liczbę mieszkańców. 

Staszów uzyskał drugą lokatę (5,3 pkt.) 
przed takimi samorządami jak Sandomierz 
(4,7 pkt.), Kielce (4,6 pkt.), Włoszczowa (3,7 
pkt.) oraz Jędrzejów (3,7 pkt.). Najlepszy 
wynik w  świętokrzyskiem uzyskały Końskie 
(7,4 pkt.).

Jako jedyny z Polski Centralnej, tytułem 
„Bank Przyjazny Biznesowi 2011”, został wyróż-
niony Bank Spółdzielczy w Staszowie. Statuetkę 
odbierał prezes Grzegorz Kozak. Tytuł dla sta-
szowskiego banku został przyznany na podstawie 
ankiet. W ocenie klientów uzyskał on 5,9 pkt na 
6 pkt. możliwych do zdobycia. 

Organizatorem konkursu był Instytut Lokal-
nego Biznesu, a patronowali mu: Marszałek 
Województwa Świętokrzyskiego Adam Jarubas, 
Magazyn Przedsiębiorców „Europejska Firma” 
i Europejski Bank Spółdzielczy.

GN

W drugim rzędzie od prawej: członek Zarządu Województwa Świętokrzyskiego Kazimierz Kotow-
ski, burmistrz Staszowa Romuald Garczewski, oraz w pierwszym rzędzie od lewej Jerzy Krajewski 
redaktor naczelny Magazynu Przedsiębiorców „Europejska Firma”, Grzegorz Kozak prezes Banku 
Spółdzielczego w Staszowie.



SaMoRzĄd STaSzoWa 
PRzyjazNy BIzNeSoWI


